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EMPAR MOLINER
Entrevista al Centre i Teatre de Sarrià

Cultura de proximitat
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La cultura, un dret necessari

Al llarg de la història s’ha relacionat l’educació i la cultura amb la llibertat 

dels individus, obviant sovint que, malauradament, l’accés al coneixement 

no ha estat garantit de la mateixa manera per a tothom. De fet, com afirma 

Catherine Magnant a l’entrevista d’En clau política, «la desigualtat social 

també es tradueix en desigualtat cultural». És per això que hem volgut dedicar 

El Reportatge d’aquest número als drets culturals, uns drets poc regulats 

legalment i que poden contribuir a trencar les nombroses barreres que 

existeixen actualment per accedir a la cultura com a bé essencial que és.

Ara que sembla que avancem cap a l’objectiu de destinar el 2% dels 

pressupostos a la cultura, les retallades ja no són econòmiques, sinó que la 

tendència és escapçar a personatges i diàlegs de la literatura en pro d’una 

societat més inclusiva. La protagonista de la portada, Empar Moliner, critica 

aquesta pràctica revisionista i diu que es nega, per exemple, a explicar el 

Patufet dient que és «un nen d’alçada diferent empoderat perquè sap fer bones 

rimes».

Sembla, doncs, que part de la riquesa de la cultura també rau en el debat 

permanent sobre com ens veiem, com volem que ens vegin i com ens agradaria 

veure’ns. Desitjos que volem convertir en realitat, com la necessitat d’atreure 

els joves als ateneus per assegurar la supervivència de les entitats que exposa 

Antonio Manuel a l’Opinió, o la reivindicació perquè el coneixement de la dansa 

estigui present en l’educació que fa Clàudia Brufau en la seva columna d’opinió.

I, com el saber no ocupa lloc, en aquest número també descobrireu altres 

qüestions interessants, com el paper que, segons Marc Melillas, té la televisió 

de proximitat en el nou paradigma de consum digital o les noves vies de relació 

entre el cinema i el teixit cultural i patrimonial dels ateneus que apunta Judith 

Colell a En línia.

Entitat d’utilitat pública segons la resolució JUS/675/2013.

Amb la col·laboració de:

Creu de Sant Jordi 2014
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«VULL PASSAR PER LA 
VIDA DESCOLLONANT-ME, 
SI ÉS POSSIBLE»

Escriptora, articulista, tertuliana, comentarista, presentadora... Empar 

Moliner (Santa Eulàlia de Ronçana, 1966) té moltes facetes i totes, 

aparentment, sense un denominador comú. Guanyadora de la darrera edició 

del Premi Ramon Llull amb la novel·la Benvolguda, gaudeix del prestigi 

literari d’aquest guardó mentre fa guions per a pòdcasts de Catalunya Ràdio 

i articles per al Diari Ara o El País i entrevista personalitats del món del vi a 

TV3. Tot plegat ho fa, diu, perquè vol passar-ho bé. Un afany de diversió que ho 

entrelliga tot plegat i li fa dir que necessitaria diverses vides per poder abastar 

tot allò que voldria fer. 

Empar Moliner
Entrevista a l’escriptora i periodista, al Centre i Teatre de Sarrià

Text: Marc Sabater
Fotografies: Lluís Bou

desconeixement molt gran d’aquesta realitat. Els 
ateneus han de ser espais on passin coses i s’hi puguin 
fer coses: trobades, cursos, teatre, assemblees... Han 
de tenir bars dignes, amb bons horaris i ben assortits, 
per exemple, amb vins de la terra. Són uns espais 
ideals on posar en valor la cultura de vi al nostre 
país. I no s’han de limitar a la cervesa i a la bossa de 
patates xips. Això també està molt bé i soc conscient 
que han de tenir preus populars, però crec que un 
bon servei de bar fa que s’hi estigui molt bé i que, en 
conseqüència, els ateneus s’omplin d’activitat. 

Quins records tens de la teva època fent teatre 
amb La Farinera?
Jo tenia disset anys quan me’n vaig anar amb ells a fer 
el hippie. Tinc molt bons records d’aquella època i, de 
fet, amb els membres del grup encara ens anem veient 
o parlant. La Farinera, que es va crear a Granollers i 
que, de fet, és l’embrió de l’actual Teatre de Ponent, 
feia coses molt modernes en aquell moment, des del 
punt de vista teatral. Per exemple, recordo que, un Cap 
d’Any, va muntar un espectacle en el qual diferents 
personatges servien el sopar a l’Ateneu de Caldes. I 
també recordo molt un espectacle de teatre de carrer 
en què es recreava, amb actors i actrius, un carilló al 
balcó dels ajuntaments.  

Creus que es pot establir una relació entre 
aquella noia que feia teatre amb La Farinera 
i l’escriptora que acaba de guanyar el Premi 
Ramon Llull? Ho conceps com un únic camí o 
seria només una anècdota de joventut?
La veritat és que no hi veig massa relació. A més, jo no 
era actriu. Els de La Farinera em tenien amb ells per 
pietat i jo els seguia perquè m’encantava la vida que 

Quina és la teva relació amb el món dels 
ateneus? 
Jo soc de Santa Eulàlia de Ronçana i, de jove, havia 
anat a veure teatre a l’Aliança de Lliçà, on feien 
Els Pastorets, i havia fet teatre al Centru de Caldes 
de Montbui. Allà, hi vaig fer una cosa que ha estat 
important per a mi. Amb el grup La Farinera, fundat 
pel Frederic Roda, vam muntar L’Aplech del Remei, 
escrit així, en idioma prefabrià, una sarsuela de Josep 
Anselm Clavé que transcorre en un balneari —el 
Balneari Broquetas— de Caldes. Va ser bestial. És una 
obra divertidíssima i sempre he pensat que alguna 
companyia professional, com Dagoll Dagom, per 
exemple, l’hauria de muntar a Barcelona. 

Per tant, podríem dir que ets usuària dels 
ateneus? 
Els ateneus m’agraden, són bonics. M’agrada aquesta 
idea, tan de Josep Pla, de «Vaig a l’Ateneu»... També he 
de dir que tinc la sensació que, durant una època, han 
estat un àmbit molt masculí, però és cert que ara, per 
exemple, la presidenta de l’Ateneu Barcelonès és Isona 
Passola, així que aquesta percepció està canviant. 
En qualsevol cas, sempre que vaig a un ateneu, flipo. 
Acostumen a ser edificis preciosos, molt dels quals 
tenen el seu origen a la República, amb recursos 
arquitectònics molt bonics i que m’emocionen. 

Creus que, com a moviment i com a recurs 
cultural molt present al territori, els tenen el 
reconeixement que es mereixen?
No, que va! Estic segura que, si preguntes «Per a 
què serveix un ateneu?», molta gent et dirà que s’hi 
va a fer el cafè o a jugar al dòmino o que tampoc 
sap si hi pots entrar si no ets soci. Crec que hi ha un 

en portada
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la secció que fèiem conjuntament amb el Juan 
Carlos Ortega al final de cada programa, quan ja els 
importava un pito perdre espectadors. Nosaltres 
gravàvem abans del directe, ens n’anàvem a casa 
i sortíem a la tele quan ja estàvem dormint. I ens 
pagaven! No recordo quant, però era molt, una 
burrada i mitja. I jo hi anava a llegir els titulars dels 
diaris, cosa que em suposava 10 minuts de feina 
com a molt! Coses com aquestes les faig, com deia, 
perquè són divertides. I, en aquesta mateixa línia, a 
Catalunya Ràdio faig un pòdcast de vins. Aquest és 
un àmbit que m’encanta i m’ho passo tan bé que em 
dedicaria només a fer entrevistes a gent que fa vi. 
I, a més, això em permet conèixer gent boníssima. 
Sempre dic que, si aquest pòdcast fos de música, 

els lectors i les interpretacions que en fan. Arriben a 
conclusions en les quals tu ni hi has pensat, però que 
són igualment vàlides i extraordinàries. 

I ara que ja ha passat un temps i se n’ha parlat 
molt, ja saps de què va Benvolguda?
Hi ha una certa tendència a dir que va de la 
menopausa. I jo dic que sí i no. I, donada la 
protagonista, també hi ha qui hi veu una mena 
d’autobiografia. I la protagonista de Benvolguda no 
soc jo, perquè en cas contrari no tindria cap problema 
en explicar-ho. Òbviament, la protagonista té coses 
de mi, però com tota la resta de coses que he escrit, 
inclòs el meu primer llibre, L’ensenyador de pisos 
que odiava els mims, un recull de contes publicat 
l’any 1999. Ara estic llegint un llibre de l’Eva Piquer, 
extraordinari, que es titula Aterratge. Si coneixes 
una mica la vida de l’autora, pots interpretar que 
es tracta d’un roman à clef, és a dir, que l’argument 
respon a personatges i situacions reals. Però això, 
probablement, és perquè jo conec l’Eva Piquer i és 
molt lògic que un lector intenti veure l’autor, fins i tot 
físicament, en els seus personatges. Però no té per 
què passar si no el coneixes, com em succeeix quan 
vaig a l’estranger, en llocs on no em coneix ningú, a 
presentar un llibre.

I com lligues aquesta faceta d’escriptora d’èxit 
amb la de personatge mediàtic i fins a un cert 
punt frívol?  
Els anglesos, quan s’han de definir, no diuen 
periodista o novel·lista o guionista. Diuen, 
simplement, que són escriptors. I punt. I ja s’entén 
que, quan et dediques a escriure, ho fas en registres 
i formats diferents, cadascun dels quals té el seu 
codi. De la mateixa manera que un xef sap cuinar un 
suquet de peix i sap fer un entrepà. Jo soc algú que 
es vol divertir, riure i ser feliç. Vull passar per la vida 
descollonant-me, si és possible. I escriure em diverteix. 
Si no, no ho faria. 

Per tant, si et demano que et defineixis, em 
diràs que ets escriptora i això ho inclou tot, des 
d’escriure el Premi Ramon Llull fins a fer una 
secció diària, com era el teu cas ja fa anys, dins 
del programa Crónicas Marcianas...
I et diré, a més, que l’època de Crónicas Marcianas 
va ser bestial! Tenien tanta audiència que posaven 

feien. Quan van expropiar les masies de l’espai natural 
de Gallecs, el grup es va establir en una de les masies 
expropiades i això m’atreia. Era l’època en què no en 
dèiem ‘okupes’ sinó ‘squaters’! Suposo que aquest 
pas pel món del teatre m’ha ensenyat a dialogar de 
manera viva, això sí, però no crec que hi hagi una 
continuïtat entre aquella etapa i la meva situació 
personal i creativa actual. 

Però, amb tot, com a escriptora també has 
passat pel teatre amb adaptacions d’obres 
teves com Les Supertietes, del grup Les 
Bianchis, o el T’estimo si he begut, estrenat 
conjuntament per Dagoll Dagom, La Brutal i les 
T de Teatre. Et trobes més còmoda en aquest 
paper de «subministrar» material dramatúrgic?
Les de Les Supertietes van fer el que van voler, 
sense que jo hi intervingués. En el cas de T’estimo 
si he begut, sí que em van demanar que adaptés 
els contes originals, però amb poc protagonisme, 
perquè ja me’ls conec, els del teatre. Per a ells, el millor 
autor és, sempre, l’autor mort, que no protesta. I ho 
entenc perfectament. A més, l’autor sempre tendeix 
a pensar que traslladant les seves obres al teatre 
els matisos es perden. Però, d’altra banda, aquest 
exercici també comporta coses boniques, perquè hi 
ha personatges que passen a tenir, per sempre més, 
la cara de l’actor o actriu que els ha interpretat. I ja 
no en poden tenir d’altra. Ara, per exemple, hi ha el 
projecte de transformar Benvolguda, la meva darrera 
novel·la, en una pel·lícula o una obra de teatre. I jo 
estic agraïdíssima, naturalment. No sé si es pot portar  
al cinema un text escrit en primera persona, però 
teatralment sí que se’n podria fer un monòleg. Si es 
fa, a més, l’actriu que sona per al paper m’encanta i la 
veig molt adequada per al personatge.

En alguna ocasió, i encara sense abandonar 
de tot el terreny del teatre, has dit que tu 
vas aprendre a llegir amb Folch i Torres, que 
és un autor paradigmàtic del teatre amateur 
d’aquest país...
Completament. A casa meva no hi havia cap llibre. 
Érem una família força desestructurada i els únics 
llibres que entraven a casa eren els que regalava La 
Caixa, com Gael i l’home Déu, de Pere Calders; o Y Dios 
en la última playa, de Cristóbal Zaragoza. El meu

 avi, però, tenia el galliner ple de Patufets. Havia fet 
la guerra amb la República, era un menjacapellans 
i se’n  fotia molt de l’Església, però col·leccionava 
aquesta revista cristiana i catalanista que s’editava 
des dels anys vint. I jo agafava els Patufets i me’ls 
llegia, incloses les Pàgines Viscudes del Folch i 
Torres. És bo, perquè jo tenia nou o deu anys i, clar, 
em pensava que tots els llibres per a nois i noies 
passaven als anys trenta, no se m’havia acudit que 
es poguessin fer novel·les juvenils ambientades en 
l’època actual. Ara soc jo la que col·lecciona Patufets. 
Me’n compro tots els que puc i fins i tot alguns lectors, 
que saben de la meva afició, me’n porten quan fem 
clubs de lectura. També col·lecciono totes les novel·les 
de la Biblioteca Infantil de Folch i Torres, que va 
ser un autor molt prolífic, superpopular en la seva 
època i molt important per a la llengua. El coneixem 
principalment per Els Pastorets, que ja formen part de 
nosaltres, però va fer molt més, i costa que tingui un 
reconeixement més enllà d’aquesta circumstància. 

Obtenir un premi de l’envergadura del Ramon 
Llull és, inevitablement, un punt i a part en la 
carrera d’un escriptor?
Els premis ajuden, principalment, a tenir lectors. Són 
un bon reclam perquè la gent compri un llibre i pel fet 
que tothom té el dret de comprovar si te’l mereixes o 
no. Ho trobo claríssim. En el cas de Benvolguda, a més, 
he de dir que he tingut les millors crítiques de la meva 
carrera. El dia que em van donar el premi patia per 
quan em preguntessin de què va, entre altres coses 
perquè, quan acabes un llibre, no saps de què va. 
Ho saps després, tant per les conclusions a les quals 
arribes tu com a escriptora com pel que te’n diuen 

en portada en portada

«M’agrada 
aquesta idea, 
tan de Josep 
Pla, de “vaig 
a l’ateneu”!»

«El meu avi tenia el galliner ple de Patufets»
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algunes de les persones amb qui he parlat equivaldria 
a entrevistar el Paul McCartney, per exemple. Per 
cert, que ara, a Catalunya Ràdio, he acabat la primera 
versió d’un altre pòdcast de ficció radiofònica, és a 
dir, de radioteatre. Si va bé, seré molt feliç. És una 
sèrie per capítols de la qual ara s’està fent el càsting i 
n’estic molt contenta. I, altre cop, he de dir que ho faig 
perquè m’encanta, m’ho passo molt bé.

En tot cas, l’humor és una bona manera 
d’acostar-se a la realitat?
L’humor és una arma i una armadura. I moltes vegades 
és l’única solució. Jo penso que es pot fer humor de 
tot. Una altra cosa és que sigui graciós. S’ha de poder 
fer humor de tot i ningú ha de posar-hi límits.  Algú 

pot fer humor d’una desgràcia que hagi tingut jo? Sí. 
Jo el voldré matar? També. Però li hem de prohibir que 
ho faci? No, no podem. Serà graciós? Per a mi no, però 
hi ha gent per a tot. De totes maneres, crec que hi ha 
un tema que s’ha d’extreure d’aquesta consideració: 
l’Holocaust. Woody Allen diu que la comèdia és 
tragèdia més temps i ho trobo encertadíssim. Es 
pot fer broma de Jesucrist a la creu i, probablement, 
molts riurem, però no se’n pot fer d’un accident que 
va passar ahir perquè ens diran, amb raó, que som 
imbècils. I en el cas de l’Holocaust, crec que encara 
és massa recent i ens fa massa por per una eventual 
repetició de la jugada com per fer-hi humor. 

Sense moure’ns del camp de l’escriptura i la 
literatura... Com vius, des del punt de vista 
creatiu, aquesta moda d’allò políticament 
correcte? Què en penses, per exemple, del fet 
que s’hagin modificat alguns llibres de Roal 
Dahl per fer-los, teòricament, menys ofensius o, 
si vols, més inclusius?
A mi, el Roal Dahl m’agrada moltíssim, a més és un 
autor amb qui empatitzo molt perquè a ell també 
li agradava molt el món del vi i en sabia molt. I crec 
que els seus llibres infantils són lluminosos. Un dels 
que sempre recomano és Matilda, que és un dels que 
han modificat. Això ho fan d’acord amb els hereus 
per tal de vendre més. Per què? Doncs perquè els 
pares es quedin tranquils i no tinguin reserves a 
l’hora de comprar els llibres. I jo, en canvi, crec que 
el més correcte seria deixar els textos com estan, 
donar-los context i fer-ne de nous. Ara, un dels nens 
protagonistes de Charlie i la fàbrica de xocolata ja no 
és gras, és «enorme». En fi... 

Per tant, deduïm que tu no et sumaràs a 
aquesta tendència...
A mi tot plegat em sembla una tonteria espectacular, 
la veritat. I no, no m’afecta. Ni en la meva vida ni com 
a autora, per exemple, penso doblar el llenguatge 
perquè això suposa carregar-se la literatura. Em nego, 
per exemple, a explicar el Patufet dient que és un nen 
d’alçada diferent empoderat perquè sap fer bones 
rimes. El nostre heroi nacional és un desgraciat i ho 
ha de continuar sent. Si de cas, inventem-nos històries 
noves. 

em vaig posar per fer aquell reportatge. Hi estem més 
acostumats. I, al mateix temps, hi ha partits polítics 
«nous» molt violents amb la diferència cultural 
i religiosa. A mi, el que em va sorprendre més, en 
aquella ocasió, van ser les dificultats per llogar un 
pis. Suposo que ara la prevenció amb què jo em vaig 
trobar es manté. 

Sempre dius que escrius perquè necessites 
compartir coses que et sorprenen. Què et 
sorprèn actualment i, per tant, de què estàs 
escrivint?
Estic en un punt de la vida que em sorprèn tot. A la 
meva filla sempre li dic que l’única cosa que no es pot 
perdonar a ningú és la manca de curiositat. La nostra 
heroïna ha de ser la dona de Lot, el personatge de la 
Bíblia, a qui, fugint de Sodoma, li van dir que no mirés 
enrere, però ella va voler mirar com es cremava la seva 
ciutat i, per això, es va convertir en una estàtua de sal. 
La tia va i mira! Aquesta és la bona. Hem de mirar. A 
més tinc una sensació estranya, perquè darrerament 
penso que em queda menys temps de vida que la 
que ja he viscut. I sento que el temps s’escapa i que 
jo voldria fer moltes coses. Si tingués més vides, faria 
tantes coses, provaria tants oficis! Que bonic deu ser, 
per exemple, fer d’arqueòleg o construir parets de 
pedra seca, no? Jo sempre vaig escrivint i sempre ho 
faig de tot allò que m’envolta. Però no et sé dir de què 
escriuré demà. Ja ho veurem. 

L’any 2001 vas tenir molt ressò amb un 
reportatge a El País en què relataves la teva 
experiència fent-te passar per musulmana 
i buscant feina i allotjament a Barcelona. 
Creus que, ara, més de vint anys després, les 
conclusions del reportatge serien diferents?
No sé si ara faria un reportatge com aquell, perquè 
el periodisme està més desvirtuat i, probablement, 
generaria més polèmica pel mètode que per les 
conclusions. Per poder-lo fer no pots dir que estàs 
fent un reportatge, però, clar, si no ho reveles, no 
estàs sent ètic... Tot plegat seria complicat. Jo diria 
que, ara, veiem amb més normalitat la roba que jo 

en portada en portada

«Quan acabes 
un llibre, no saps 
de què va»

«El meu pas pel món del 
teatre m’ha ensenyat a 
dialogar de manera viva»»

Llegeix l’entrevista 
sencera aquí: 

en portada
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La Federació d’Ateneus de Catalunya 
compta, en el dia d’avui, amb un vincle 
molt especial amb el cinema català, 
concretament a través del projecte de 
territori de l’Acadèmia del Cinema Cata-
là, el Cicle Gaudí. La iniciativa té com a 
objectiu fer arribar el cinema català a 
aquells municipis on el públic no hi té 
accés, o bé perquè ja no hi ha una sala 
de cinema activa o bé perquè la que hi 
ha no programa pel·lícules catalanes. 

Aquest projecte, que vam engegar el 
2016 amb 12 sales a la província de Bar-
celona, s’ha multiplicat per 10 en 7 anys, 

i avui dia, està present a 113 sales de tot 
el territori, 113 punts on, cada mes, el 
públic pot veure una pel·lícula catalana. 
I resulta que, d’aquests 113 punts, 20 
són ateneus federats, cosa que repre-
senta quasi el 20% del total d’espais 
del cicle. És a dir, aproximadament una 
de cada 5 sales del Cicle Gaudí és un 
ateneu federat. Aquesta proporció no és 
casualitat, ja que el paper dels ateneus 
en la difusió de cultura al territori és 
imprescindible. Amb aquesta certesa 
present i gràcies a la unió dels principis, 
els esforços i el gran impacte territorial 
d’ambdues entitats, els ateneus han 
esdevingut una pota clau en la tasca del 
Cicle Gaudí per descentralitzar la cul-
tura i fer-la accessible a tothom, donant 
les mateixes oportunitats audiovisuals 
a un ciutadà d’Igualada que a un de 
Barcelona. 

Però això és només un primer pas d’un 
camí que pot ser molt llarg i fructífer, 
perquè la relació entre el nostre cinema 

i el gran teixit (cultural i patrimonial) 
dels ateneus catalans té un potencial 
extraordinari. 

D’una banda, posant el focus en els 
ateneus com a bressols de cultura, 
debat i reflexió. No cal dir que les pro-
gramacions dels ateneus són extenses, 
diverses i tracten aspectes tant locals 
com temes d’allò més universals. Però 
si bé és cert que abasten totes les 
branques de les humanitats, és possible 
que en el camp del cinema quedi encara 
una mica per recórrer. La incorporació 
del Cicle Gaudí a aquestes programa-
cions ha demostrat l’existència d’un 
públic ja format després d’anys de feina 
que pot aplicar el seu sentit crític a 
l’audiovisual. I si afegim altres activi-
tats que complementin les projeccions 
amb reflexió i diàleg? Taules rodones, 
converses i classes magistrals amb 
professionals del sector audiovisual 
podrien enriquir tant la mirada audiovi-
sual dels ateneistes, com el compromís 

amb el cinema de casa nostra. Fins i tot, 
potser, podrien arribar a aflorar voca-
cions entre el públic més jove! A més a 
més, els professionals de l’audiovisual 
català provenen de tots els indrets del 
territori i senten una profunda satis-
facció i orgull quan se’ls demana que 
s’impliquin en la vida cultural local del 
seu lloc d’origen. Sovint és una manera 
de reforçar el seu vincle i sumar-los a 
les lluites col·lectives. El moment de joia 
creativa que està vivint el cinema català 
s’ha d’aprofitar per obrir-lo encara més 
al públic. 

I en aquest sentit, el del públic, hi ha 
una de les grans vies a explorar: el del 
paper que poden jugar els ateneus en 
la vida comercial dels films catalans. 
Molt sovint les distribuïdores vertebren 
els seus plans d’estrenes al voltant 
de les grans ciutats en primer terme, i 
les poblacions mitjanes i petites de-
sprés. Però, què passaria si provessin 
de començar per l’altra banda? Potser 

no és una reflexió vàlida per a tots els 
títols, però ben segur que hi ha films 
que podrien créixer a les províncies per, 
posteriorment, arribar fortes a les capi-
tals i sobresortir en l’immens mar de 
competència que s’hi troben. La xarxa 
d’ateneus podria ser, amb l’ajuda de les 
administracions per equipar adequada-
ment les sales, una eina magnífica per 
a determinades estratègies de llança-
ment de films de producció catalana i 
europea. 

Per últim, i no menys important, 
no podem deixar de tenir present 
l’importantíssim valor arquitectònic 
i patrimonial que tenen els ateneus 
catalans, molts d’ells ubicats en edificis 
amb un llegat històric important, bells 
i, generalment, ben conservats. Espais 
de gran valor que de vegades resten una 
mica tancats i passen desapercebuts 
per a un altre col·lectiu important, el 
dels localitzadors, l’ofici del cinema que 
s’encarrega de proposar a directors i 

directores els espais i escenaris on es 
poden rodar les seves històries. Amb les 
eines adequades i la informació ne-
cessària per ser espais aptes d’acollida 
de rodatges, els ateneus podrien no 
només fer-se més visibles al món, sinó 
també afegir una petita font d’ingressos 
que contribueixi a la seva conservació.

Animem, doncs, a les administracions, 
al sector audiovisual i als mateixos 
ateneus a reflexionar i creure’s la 
importància que tenen com a eina de 
descentralització de la cultura, com a 
infraestructura arquitectònica de gran 
valor i com a generadors d’un públic 
crític, gran consumidor de programació 
cultural.

Llarga vida als ateneus i llarga vida al 
cinema català!

COM PODEM INTENSIFICAR 
LA RELACIÓ ENTRE 
EL CINEMA CATALÀ 
I ELS ATENEUS?

Judith Colell
Presidenta de l’Acadèmia del Cinema Català

en línia
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UNA PINZELLADA HISTÒRICA 
DE L’ASSOCIACIONISME AL 
PALLARS JUSSÀ 

El tema dels fallits Jocs Olímpics d’hivern a les comarques 

pirinenques ha posat per un temps en el centre de l’atenció pública 

un territori històricament tan condicionat sempre per la dificultat 

de comunicacions i la llunyania respecte dels centres industrials 

neuràlgics del país, cosa que ha afavorit la seva desertització i 

despoblament. Però molta gent del país no sap la importància 

històrica que ha tingut el que podríem dir-ne el «front pirinenc».

terra d’ateneus

reconeixements a diferents artistes del territori».

Quant al Casal Catòlic i Cultural de Tremp, 
d’entrada cal dir que no s’entén el Casal sense 
el seu oponent històric, La Lira, entitat que ve 
a ser una de les escasses entitats del Pallars 
que enfonsen les seves arrels en el segle XIX, 
com bé assenyalava Francesc Prats i Armengol 
(1990). Va néixer oficialment el 1882, com a 
societat claveriana. Combinava el cant coral 
amb el mutualisme (socors mutus) i l’animació 
sociocultural i musical.

Durant la República, a la societat laica La Lira li va 
sorgir un competidor: el Casal, Centre Parroquial 

És força desconegut fins a quin punt ha arribat 
a influir el «front pirinenc» en la imatge que 
els catalans del segle XXI tenim de nosaltres 
mateixos. Només cal pensar en la darrera guerra 
civil i el caràcter decisiu dels combats a la zona 
de muntanya i al paper jugat per tota la frontera 
pirinenca en la retirada i en tot el tràfic de refugiats 
i exiliats. Però tot això molta gent d’ara no ho 
sap, ni tampoc no és conscient de l’espoliació 
permanent d’aquests territoris pel que fa a 
recursos propis, ni d’un maltractament crònic pel 
que fa a infraestructures. 1  

Se’m demana ara una breu notícia centrada en 
dues entitats ben representatives del Pallars Jussà: 
el Comú de Particulars de la Pobla i el Casal Cultural 
de Tremp, així denominat des del 2000, antic 
Casal Catòlic, emmarcades ambdues en la seva 
circumstància històrica i geogràfica. Anem, doncs, 
al gra. 

El Comú de Particulars de la Pobla de Segur va 
néixer com una mena de cooperativa  avant la 
lettre. Amb el temps, va esdevenir, a més, centre de 
cultura i esbarjo. L’entitat va ser fruit de la voluntat 
del veïnat des de 1822-1834  (Pau Castell Granados, 
2015). En aquells moments un centenar llarg de 
propietaris de la vila es van unir per fer-se el seu 
propi molí fariner.

La vila, que tenia el 1860 1.718 habitants, va patir 
de valent els estralls de les tres guerres carlines 
del segle XIX. La singularitat de l’entitat dintre 
de la constel·lació associativa catalana rau en la 
seva longevitat. El Comú de Particulars posseeix  
estatge propi des del 1935. Al llarg del temps, 
l’entitat va fer possible l’establiment de diverses 
indústries de transformació. Ja al segle XXI aquest 
ens singular en l’univers associatiu català s’ha 
dotat d’una sala d’exposicions, saló d’actes i 
biblioteca. En una entrevista de 2014, el president 
del Comú de Particulars li atribuïa la condició 
d’«ateneu més antic de l’Estat», amb vocació de 
potenciar «la cultura amb l’ull posat damunt del 
territori del Pallars, i ho fan a través d’exposicions 
i presentacions de llibres. Alhora, s’està tirant 
endavant un projecte d’especialització de la seva 
biblioteca en llibres del Pallars, a més d’un cicle de 

Publicació de 1930 que recull la primera xerrada del cicle de 
conferències culturals del Comú de Particulars adreçades a 
la comarca del Pallars Jussà.

Façana del Comú de Particulars
(1964 aprox.). 
Ús dels baixos com a magatzem 
de cereals i derivats pels 
ramaders de la comarca 

Text: Pere Solà i Gussinyer

Amb la col·laboració de la Coordinadora de Centres d’Estudis de Parla Catalana

1 Núria Sauquillo, Bernat Lavaquiol i Pau Juvillà, «8 coses que (potser) no saps de Ponent i dels Pirineus i que hauries de saber», Crític, 03/02/2023

« La singularitat 
del Comú dels 

Particulars dintre 
de la constel·lació 

associativa 
catalana rau 

en la seva 
longevitat»
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Catòlic, fundat el 1929, lògicament controlat de forma 
estreta pel clergat. L’entitat es va fundar sota el nom 
de Sindicato Agrícola Católico Cultural de Tremp (així 
consta al document de 1928 referit a la «apertura 
y funcionamiento del Sindicato Agrícola Católico 
Cultural de Tremp», i als seus estatuts de 1929). El dia 
16 de juny de 1929 es va fer la inauguració del local i 
el juliol de 1930 al Casal Popular de Cultura es va fer 
una vetllada literària-musical en honor del fundador i 
iniciador Mn. Josep Roca.

El Casal es va fundar per uns objectius socials 
i culturals d’acord amb plantejaments de 
reformisme catòlic. Objectivament, feia fins a cert 
punt de contrapès de les activitats de La Lira. La 
confrontació era desigual, des del moment que un 
capítol d’abast comunitari de primer ordre com 
les diversions, i en particular el ball, no era de la 
competència del centre clerical, que deia pestes 
de sales i envelats com a llocs de pecat. Però sí, en 

canvi, degudament censurades, al centre catòlic 
trempolí hi podien tenir lloc sessions de cinema. 
Val a dir que al Casal, a més de cinema, també s’hi 
feien representacions teatrals.

Durant el franquisme, com tantes entitats de 
cultura liberal, La Lira es va anar esfondrant. La Lira 
no va tornar a ser el que havia estat. Com a eco o 
homenatge d’aquesta entitat, la més important de 
la població en el seu temps, l’Espai Cultural La Lira 
de l’Ajuntament de Tremp és un edifici polivalent 
de nova construcció (2011). 

Acabada la guerra, la societat Casal Catòlic 
restava a la localitat com a únic testimoni cultural 
«supervivent» de l’època republicana. El Casal 
Catòlic disposava de sala d’espectacles, sala cafè, 
una pista per al tennis i frontó. Després de les 
vicissituds del període revolucionari/bèl·lic, des 
de setembre de 1939 l’entitat es va inscriure al 
Registre del Govern Civil de Lleida.

Val a dir que, des d’abril de 1938 fins a principis de 
1945, l’exèrcit feixista ocupava espais del Casal. 
Aquesta mena de «peatge», a canvi de deixar 
viure l’entitat, no era excepcional, com ho palesen 
casos com el de la important Societat L’Amistat de 
Mollerussa, on l’exèrcit espanyol s’hi estigué fins a 
novembre de 1945, segons les actes de l’entitat.

reprenia l’intent de publicació de 1976, impulsada, 
entre altres, per Pep Coll i Sisco Farràs. Va durar 3 
anys, essent rellevada per Lo Raier —que va durar 
25 anys—, al qual ha succeït Pallars Digital.
A més dels Amics de la Muntanya, el Casal ha 
estat la matriu de diverses iniciatives associatives 
vilatanes, des de l’Orfeó de Tremp i el Grup Escènic 
del Casal —desaparegut i succeït pel Teatremp— al 
Club Esquí, la Coral Polifònica, la Secció de Bonsais 
de Tremp, els Amics de la Pintura o La Casa de Sol 
Naixent, entitat de joves.

Les pistes esportives del Casal es van transformar 
en pavelló poliesportiu de Tremp des de 1974, 
operació origen d’una greu crisi financera a 
l’entitat. La renovació del local, de cost molt alt, 
es va fer des de 1997, a través d’una permuta dels 
terrenys de l’entitat a l’Ajuntament per tal que s’hi 
fes la Biblioteca Pública Maria Barbal i la segona 
planta passés a ser la seu de l’entitat. 

Des de les dues darreres dècades del segle XX hi 
ha senyals d’una evident represa  associativa, amb 
entitats com l’Associació de Dones de la Pobla 
(2008), que el 2017 tenia cap a 270 sòcies. Ara bé, pel 

El Casal de Tremp tenia 98 socis el 1948. El 
centre va esdevenir, durant el franquisme, una 
plataforma d’activitats culturals i religioses, però 
la seva comesa va anar quedant cada vegada més 
desfasada. 

La junta del Casal adoptà una postura políticament 
molt impopular l’any 1970 en refusar de signar 
el manifest d’Òmnium Cultural a favor de l’ús 
escolar del català. Sí el signaren, a més d’Amics 
de Muntanya —una secció del Casal que més 
endavant se’n va independitzar—, entitats locals 
com el Club de Tennis Pallars. En canvi, el Casal 
es declarà literalment contrari a les activitats 
«polítiques (sic)» d’Òmnium Cultural. Això és 
compatible amb l’organització en aquell temps de 
cursets de català a càrrec del Dr. G. Creus, segons 
ens fa constar la presidenta actual del Casal, qui 
també ens recorda que l’entitat va esdevenir la seu 
comarcal d’Òmnium Cultural des de març de 2020 a 
desembre de 2021.

I, ja encarrilada l’actual Restauració Borbònica, el 
1986, neix a Tremp el Centre d’Estudis del Pallars en 
connexió amb la revista comarcal Escudella-2, que 

1964. Jocs al poliesportiu 
annex al Casal de Tremp. 

Fons Casal Cultural

El Cor de la societat La Lira, 
de Tremp, als anys vint 
del segle xx. Fons Pompeu 
Molist, Arxiu Comarcal del 
Pallars Jussà. 

1929. Inauguració del local del Casal Catòlic i 
Cultural. Fons Casal Cultural

« Acabada 
la guerra, el 
Casal Catòlic de 
Tremp restava 
a la localitat 
com a únic 
testimoni cultural 
“supervivent” 
de l’època 
republicana »
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que fa a la dificultat per tirar endavant iniciatives 
comunitàries dinamitzadores, tant en l’aspecte 
periodístic com associatiu, des d’un òrgan de 
premsa digital del territori hom ha posat (2021) el 
dit a la llaga: «molts projectes de caràcter social, 
lúdic, cultural o esportiu han fracassat perquè 
no hi havia ningú darrere que n’assegurés la 
supervivència». 2 

L’enèsima iniciativa ens acaba de venir ara, quan, 
cent anys després de la primera compra per part 
de la Societat La Lira, una nova entitat, l’Ateneu 
del Pallars, ha aconseguit recursos per comprar 
i rehabilitar l’edifici de «la Lira Vella», ubicat al 
número 7 de la rambla Doctor Pearson de Tremp, 
per a un nou espai de trobada i dinamització 
sociocultural. Tant de bo que la iniciativa qualli i 
doni fruits abundosos!

publicitat

SUBSCRIPCIÓ EN LÍNIA
Ompliu el formulari de subscripció que

trobareu a www.ateneus.cat

2 «https://www.pallarsdigital.cat/noticia/12451/aixaldes-premsa-pallars-100-anys-buscant-veu-propia», Tomàs Garcia Espot, 

«La premsa al Pallars...», a Pallars digital, article 18 de setembre de 2021.

«La nova entitat Ateneu del Pallars ha 
aconseguit recursos per comprar i rehabilitar 
l’edifici de La Lira Vella per a un nou espai de 
trobada i dinamització sociocultural »

Estat actual de l’antic escenari de La Lira Vella, que va ser espoliada pel franquisme 
i ara ha recuperat l’Ateneu del Pallars.

Un cop estigui rehabilitat l’edifici, el nou espai acollirà activitats culturals i de lleure per 
donar a conéixer la història, la cultura i el patrimoni català i pallarès. 
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EL CASAL D’ALELLA 
CELEBRA MIG SEGLE 
DE TRAJECTÒRIA 
ASSOCIATIVA 
I CULTURAL

150 ANYS DEL CASINO 
DEL CENTRE, UN 
ATENEU SINGULAR EN 
EL TEMPS I PLURAL EN 
CONTINGUTS

L’ATENEU DE GUISSONA 
COMMEMORA EL SEU 
CENTENARI AMB UN 
NOU ESPAI CULTURAL 
I ESCÈNIC

EL CASINO DE VIC 
CELEBRA 175 ANYS 
AMB UNA 
PROGRAMACIÓ 
ESPECIAL

L’any 1970, gràcies a l’esforç i a la col·laboració desinteressada 
de moltes persones, es va iniciar la construcció del local social 
Casal d’Alella. L’any 1973, a partir de les inquietuds i anhels de 
diferents col·lectius del nostre poble per dur a terme activitats 
culturals, festives i populars, es va constituir com a Associació. 

Som una Associació que ha treballat, desinteressadament, per 
la vida associativa i cultural d’Alella i, després de superar etapes 
crítiques i viure èpoques de bonança i de precarietat, celebrem 
cinquanta anys. Durant aquest temps, l’espai de l’entitat ha 
estat aixopluc de tota mena d’iniciatives amb rerefons social 
i col·lectiu, representacions teatrals, concerts, debats i altres 
activitats socioculturals, sempre d’interès de la ciutadania.

Actualment, el nou local social de l’Associació Casal d’Alella 
s’ubica al costat de l’equipament municipal Espai d’Arts Escè-
niques Casal d’Alella. Aquest nou espai cultural és un referent 
indispensable per al poble d’Alella i ha estat possible gràcies 
a la responsabilitat, implicació i generositat dels socis del 
Casal d’Alella, que va cedir el terreny desinteressadament a 
l’Ajuntament. 

L’entitat degana de l’Hospitalet de Llobregat és el Casino 
del Centre, que enguany celebra que, fa 150 anys, un grup 
d’entusiastes prohoms de la vila vella i pagesos de la zona 
agrícola de la Marina, dispersats en masies, van creure en la 
necessitat d’edificar un centre d’esbarjo i cultura. Va acollir les 
Escoles Doctor Robert, que més endavant també fundarien 
l’Orfeó Doctor Robert, i es va crear el grup excursionista Saltadiç, 
alhora també s’hi ballava, les famílies s’hi relacionaven, s’hi 
tancaven negocis o simplement feien tertúlia en el temps lliure. 

D’entre les activitats commemoratives, ens fa especial il·lusió 
organitzar la festa del 150è aniversari —el 30 de setembre— 
acompanyats per la Cobla Orquestra Els Montgrins, que 
estrenarà una peça commemorativa en la ballada de sardanes 
del matí. Després hi haurà un concert, l’acte protocol·lari i, tot 
seguit, ball de gala.

Estem preparant també una exposició innovadora i l’edició del 
llibre Recull històric 150 anys del Casino del Centre. Molta feina 
per fer per arribar als nostres socis i simpatitzants com a una 
entitat «singular en el temps, plural en continguts». 

El passat dissabte 4 de febrer, l’Ateneu de Guissona va viure un 
dia molt especial. Es va celebrar la finalització de setze anys 
d’obres de rehabilitació, amb la inauguració dels diferents es-
pais de l’edifici de l’entitat. L’any 2004 un grup de socis i sòcies 
van fer un pas endavant per reactivar l’Ateneu, plantejant dos 
objectius: per una banda, recuperar l’activitat associativa de 
l’entitat i, per l’altra, recuperar l’edifici de l’Ateneu, i adaptar-lo 
a un espai cultural i escènic amb les mesures i necessitats del 
segle XXI.  

Una celebració que ha volgut coincidir amb una important 
efemèride: la commemoració, aquest 2023, del centenari de la 
nostra entitat. L’any 1921 es van enderrocar part de la muralla 
i el portal de sant Roc de la vil·la de Guissona per iniciar les 
obres de construcció de l’edifici de l’Ateneu, i el juny de 1923 
s’aprovaven i es signaven  els estatuts de l’entitat. 

Avui, l’Ateneu és un espai de cultura, dinàmic, creatiu, obert a 
tothom i amb un equipament perfectament adaptat a la norma-
tiva actual i equipat amb els elements tecnològics necessaris 
per poder realitzar qualsevol producció escènica o de cinema. 

El Casino de Vic celebra el seu 175è aniversari amb una 
programació especial per commemorar aquesta efemèride. Entre 
el 31 de març i el 17 de juny s’organitzen vint activitats, en les quals 
participen una cinquantena d’artistes que fan visible el talent més 
emergent i el més consolidat de la comarca i de la resta del país. 
Arnau Tordera, Pilarín Bayés, Roser Capdevila, Biel Mesquida, Quimi 
Portet o Renaldo & Clara són alguns dels noms que formen part de 
la celebració. La programació dels actes s’ha fet tenint en compte 
les disciplines artístiques que sempre han tingut presència al 
Casino i posant en valor el suport i la complicitat dels socis i amics 
que, des d’un inici, han fet créixer l’entitat. 
 

La majoria d’activitats són gratuïtes i obertes a tothom. El canal 
de reserva i compra d’entrades, per a aquests actes i per a tota la 
resta, està habilitat al web del Casino: casinodevic.cat.
 

La commemoració dels 175 anys compta amb el suport del 
Departament de Cultura de la Generalitat de Catalunya, 
l’Ajuntament de Vic, la Diputació de Barcelona, la Institució Puig-
Porret, la Fundació Privada Girbau, a més de diferents empreses 
d’Osona.

l’aparadorl’aparador
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Autor: Ton Gorgues
Títol: Sense títol 
Tècnica: Esmalt sobre tela 

«L’obra simbolitza la 
connexió de l’ateneu amb 
la terra, la comarca. Mostra 
la importància de l’entorn 
en l’arbre/arrels i el color 
terrós. També mostra la 
comunitat de gent que 
forma un ateneu, gent de 
tipologies i edats diverses 
que treballa conjuntament 
per construir coses plegats.»

Ton Gorgues (Cervià de les Garrigues, 
1968) es va formar en disseny gràfic a 
l’Escola d’Arts i Oficis Ondara a Tàrrega, 
però la seva carrera ha estat centrada en 
la pintura. Es defineix com a pintor de 
centres històrics de pobles garriguencs, 
de vistes urbanes satèl·lit i de tectònica 
de plaques reinterpretada. 

L’Ateneu Popular Garriguenc és una 
entitat sense ànim de lucre, però 
amb ànim de transformació. Té com a 
finalitats la promoció de la cultura i la 
difusió de la realitat comarcal (històrica, 
social, natural i econòmica) per tal de 
valorar-la i detectar-ne els problemes. 
És un espai de trobada de gent amb 
inquietud pel futur de les Garrigues, 
amb l’objectiu d’activar la consciència i 
l’esperit reivindicatiu.

columna d’opinió a mà alçada

Com i per què veure dansa contemporània

Sabem qui són Cervantes, Shakespeare, Mozart, Picasso, Curie, Austen, 
Orson Welles o bé Louis Armstrong. Però, a qui li sona Marius Petipa, 
George Balanchine o Martha Graham? A menys gent, segurament. I és 
que en l’educació general occidental, la dansa no hi és gaire present, per 
tant, anem molt mancats de referents de dansa clàssica, i m’atreviria a 
dir que de contemporània encara més. Crec que és per aquesta manca de 
referents i costum de veure’n, que la dansa contemporània pot resultar més 
aclaparadora. No hi ha cap recepta ni guia infal·lible, però en poques línies 
pretenc donar quatre consells a l’espectador novell.

No et facis massa expectatives quan llegeixis la sinopsi, moltes vegades o bé 
informen amb massa detalls sobre el que pretén el coreògraf, com ben aviat 
te’n trobes algunes de críptiques. Millor llegir-les detingudament després. 
Un cop a la sala o bé al lloc on es presenta la peça: relaxa’t i deixa que el teu 
instint guiï la teva mirada. Com es mouen els intèrprets? Com et fa sentir 
el moviment? Notes alguns patrons o repetició del moviment? Quins altres 
elements hi ha a la peça i quina relació estableixen amb el moviment? Sovint 
alguns coreògrafs componen com si fossin músics, en canvi, d’altres pinten 
escenes. Sobretot no et capfiquis si no ho entens, la majoria de peces de dansa 
contemporània no segueixen una narrativa.

Però, sobretot, per què val la pena veure’n? La dansa desperta la nostra 
empatia cinestèsica tot fent-nos sentir un gran ventall de qualitats i 
sensacions de moviment, i com sentim el nostre cos en l’espai i en relació amb 
els altres, que és molt saludable. És a dir, hi ha un punt que amb algunes peces 
podem arribar a sentir unes connexions íntimes en relació amb la coreografia, 
com pot passar quan llegim una novel·la o un poema. I com passa amb totes 
les altres expressions artístiques, connectarem més amb els treballs d’uns 
artistes que amb els d’altres. I, quan es troben una o dues coreografies que 
desperten tot un món nou de sensacions i revelacions artístiques, és una 
experiència que s’atresora. 

CLÀUDIA BRUFAU BONET
Crítica de dansa a Revista Musical Catalana, Núvol  i Recomana
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«L’OTT ÉS UN SALT DE 
MODEL EN QUÈ EL CIUTADÀ 
ESTÀ AL MIG»

Marc Melillas
Conseller delegat de la Xarxa Audiovisual Local (XAL)

En aquest nou paradigma de gran oferta 
televisiva, amb tants canals temàtics i molt 
contingut que es pot consumir en streaming, 
què confia aportar una entitat centrada en 
l’activitat local com La Xarxa?
La Xarxa en aquest cas és una estructura de suport 
a la comunicació local. És a dir, La Xarxa de per si 
no és res, o ho és tot des del punt vista que la seva 
raó de ser és donar suport als mitjans locals. I en 
aquest cas, la nostra tasca és buscar economies 
d’escala, mirar de poder aportar solucions a 
aquelles necessitats que detectem junts en els 
processos de concertació amb els mitjans locals. 
Amb l’elaboració del darrer Pla Estratègic, ens 
preguntàvem com podem aprofitar la tecnologia 
per fer millor allò que ja fem de forma habitual, que 
és coproduir. I també com podem coproduir sense 

perdre la nostra raó de ser, que és la comunicació 
local, però tenint en compte que la coproducció 
millora la nostra oferta de programació i, alhora, la 
tecnologia també ens permet avançar en lògiques 
de producció cada cop més eficients. 

En què consisteix exactament La Xarxa+ que 
heu posat en marxa recentment? 
Des de La Xarxa, vam concloure amb les televisions 
que havíem de dotar-nos d’una eina que fos 
homologable a altres plataformes existents al 
mercat i que avui la ciutadania en bona part ja 
té integrades, com Netflix, HBO o Amazon. En 
aquest sentit, l’Over the Top (OTT) és un salt de 
model en què el ciutadà està al mig i, per tant, 
la nostra activitat ha d’estar orientada a crear 
uns continguts que siguin vistos per aquest 

«Els ateneus tenen molt valor a l’hora d’evitar 
que l’humanisme es perdi davant els bits»

parlem-ne

Text: Víctor Porres
Fotografies: Xavi Gómez

Marc Melillas fa més de 30 anys que és en el món de la premsa local, la 

major part vinculat a la XAL, en diferents etapes. Va iniciar-se com a director 

d’informatius a Ràdio Argentona, director de Televisió de Badalona i 

coordinador de la televisió del districte Clot-Sant Martí per a BTV, des d’on va 

participar activament en la posada en marxa del Circuit de Televisions Locals.
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més joves, tenim una feina molt important al 
davant. No es tracta només de posar una tecnologia 
a l’abast, cal pensar quins continguts volem, com 
els creem i com els personalitzem a cadascuna 
de les comunitats. I tot això tenint molt present 
un element clau, que és la viabilitat econòmica 
d’aquesta nova aposta. Vull dir que tot aquest 
procés de transformació digital l’hem de fer sense 
perdre mai de vista que hem de demostrar que 
som útils, perquè, el dia que deixem de ser útils, 
difícilment podrem justificar tots els recursos 
públics que s’estan abocant.

el ‘per’ i l’’amb’: si només ho féssim per les teles, 
però no ho féssim amb elles, segurament tot això 
ens cauria, perquè no es visualitzaria com una 
programació compartida.

Ara que ja heu posat en marxa La Xarxa+, 
quins són els principals reptes que et 
planteges en l’horitzó més proper?
Arribar fins aquí no ha estat fàcil, però, malgrat tot, 
jo diria que hem fet el més fàcil, que és disposar 
d’una eina, que és l’OTT, però ara l’hem de saber 
utilitzar i això vol dir que hem d’avançar en el 
procés de transformació digital, no la XAL, sinó les 
mateixes televisions i ràdios locals. Hem de saber 
conjugar el que, ara per ara, encara continua sent 
el sistema de consum majoritari, sobretot per a un 
segment de la població de més edat, que és la TDT 
i l’FM, amb una transició en la qual, si no volem 
perdre els públics o volem vincular-nos als públics 

ciutadà que, evidentment, té uns interessos i que 
respon d’una manera o d’una altra en funció dels 
continguts que li oferim. Tota aquesta informació 
també ens la va proporcionant la plataforma a 
mesura que els algoritmes van detectant uns 
consums o una manera de mirar el contingut. 
Aquestes dades són instruments rellevants, que ens 
han de donar dades per a la presa de decisions, però 
també hem de ser conscients que, quan gestionem i 
produïm uns continguts, tenim també uns objectius 
i uns valors a defensar i a promoure.

Pel que fa al moviment associatiu, com se’n 
poden beneficiar les entitats de l’OTT?
Els mitjans no deixen de ser un instrument a l’hora 
d’amplificar aquesta plaça, fent que d’alguna forma 
es pugui debatre i es pugui explicar què fem, com 
ho fem. I, per tant, ara que, a més, l’entorn digital 
ens permet crear aquests espais, el fet és posar-
los al seu abast. Per tant, jo crec que aquí s’obren 
moltes possibilitats a l’hora de continuar jugant 
el rol de prescriptors que hem jugat sempre com a 
mitjans, utilitzant els actius que al final hi ha dintre 
del municipi, no solament amb els periodistes 
que treballen, sinó també «linkant» amb aquelles 
persones que tenen molt a dir i a les quals cal posar 
aquests altaveus al seu abast. 

Com penseu arribar a la gent jove, que té 
nous hàbits de consum? 
La gent jove molts cops ja no està consumint 
mitjans, sinó que s’està informant a través de xarxes 
com Tik Tok. Avui un comandament a distància de 
qualsevol televisió ja ve amb els botons identificats 
de YouTube, Amazon o HBO i, per tant, per a un 
infant gairebé és més visual anar a Youtube que 
optar pel que fins ara enteníem que era la televisió. 
De fet, l’aparell de televisió avui no deixa de ser un 
ordinador que es connecta a tot el món audiovisual 
i, aquí, les teles locals ja som una tele més. Per 
tant, aquest públic jove és un dels nostres reptes 
i, segurament, els mitjans hem de contribuir-
hi, però com a societat tenim també el repte 
d’educar en com consumir aquests continguts, i 
aquí hi ha molta feina a fer perquè els perills són 
molts. A més, la digitalització és una tendència 
que és una virtut, però també pot esdevenir un 

problema en la mesura que ens anem convertint 
en una societat de petits grups, totalment aïllats, 
incomunicats. En aquest sentit, tenen molt valor 
entitats com els mateixos ateneus a l’hora de crear 
espais per reflexionar i per debatre, per evitar que 
l’humanisme es perdi davant dels bits.

Creus que els mitjans municipals haurien 
d’anar més enllà del que és l’activitat del 
mateix consistori i donar cobertura també al 
que generen a la ciutat les entitats socials i 
culturals? 
No concebo que un mitjà de comunicació local sigui 
l’altaveu del consistori. És a dir, això és feina del 
gabinet de comunicació de l’Ajuntament, no de la 
premsa municipal. És veritat que, a vegades, davant 
la limitació de recursos, has de prioritzar i no 
sempre ho pots fer tot, però no és perquè el mitjà 
es centri exclusivament a cobrir l’activitat que fa el 
consistori. Pel que fa a la ràdio municipal, encara 
és més difícil perquè, de les 140 ràdios associades, 
n’hi ha aproximadament un terç que només tenen 
pressupost per pagar el local i estan molt basades 
en el voluntariat.

Tenint en compte que La Xarxa engloba 
més de 200 televisions i ràdios d’àmbits i 
tipologies diferents, quin és el secret per 
treballar en harmonia i, alhora, donar veu a la 
diversitat?
Pel que fa a la televisió, no sé si podem parlar 
d’harmonia, però sí que aquest denominador comú 
que hem anat creant s’ha fet a base de temps, és 
a dir, aquí hi ha 24 anys de treball. Els elements 
de concertació són claus i, des de l’origen de La 
Xarxa l’any 1999, hi ha hagut molts debats i ens 
hem anat reunint periòdicament. Partint del fet 
que la programació d’una televisió local ha de ser 
clarament local, respectem les franges de prime 
time i la promoció que fem en xarxa és aquella que 
es situa abans o després d’aquests moments de més 
audiència, perquè d’alguna forma la coproducció 
enriqueixi el que és l’oferta de la graella 
televisiva d’aquell mitjà. La XAL, en definitiva, 
és una estructura especialitzada a coordinar els 
recursos de què disposem buscant totes aquestes 
economies d’escala amb les mateixes entitats. Cal 

«No concebo que un mitjà 
de comunicació local sigui 
l’altaveu del consistori»

«Cal ser 
conscients que, 
quan produïm 
uns continguts, 
tenim també uns 
valors a defensar 
i promoure»

Llegeix l’entrevista 
sencera aquí:
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CATALUNYA EN EL 
CAMÍ DELS DRETS 
CULTURALS

Catalunya s’ha iniciat en el camí cap al ple reconeixement dels drets 

culturals, uns drets poc regulats legalment fins ara en el context global, però 

dels que cada cop se n’és més conscient. Amb la pandèmia ens hem adonat 

de la presència de la cultura en la nostra quotidianitat, però també de les 

nombroses barreres que existeixen per accedir-hi. També ens hem adonat de 

la importància del teixit associatiu del país i del paper fonamental que juga 

envers la cultura en sentit ampli. El 2020 el Parlament va declarar la cultura 

bé essencial, donant peu a una nova Llei de Drets Culturals de la Ciutadania.

Júlia Vernet Gaudes
Doctoranda en filosofia, mànager i crítica de dansa

Procés participatiu a la Nau Bostik 
Fotografia: ©Arnau Pascual Monells
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Com explica Nicolás Barbieri, professor de gestió 
cultural a la UOC, «actualment es viu un moment 
d’emergència, que no de consolidació, dels drets 
culturals», sigui des de la ciutadania o les mateixes 
institucions. Però la cultura, més enllà dels 
drets culturals, sempre s’ha sabut, a si mateixa, 
imprescindible per al bon desenvolupament de 
la vida en comunitat i per al creixement personal 
dels individus. No són pas noves les proclames 
que vinculen la cultura amb una millor educació 
dels infants i la ciutadania en general; tampoc les 
necessitats de vincular la cultura amb la salut, 
sobretot amb l’actual increment dels problemes 
de salut mental i l’envelliment de la població. Però 
també és cert que la cultura encara no gaudeix de la 
dignitat que ella mateixa confereix a les persones i 
les comunitats, precisament perquè s’ha donat per 
garantida quan, en realitat, pateix molts dels mals 
que hi ha en societat: la precarietat, la discriminació, 
la desigualtat, el masclisme, la desinformació, 
el patriarcat, la lògica capitalista de consum i 
productivitat, etc.

El reconeixement dels drets culturals, tant en l’àmbit 
discursiu com legislatiu, és només un pas més en 
el camí de construcció de societats més justes i 
igualitàries, on tothom pugui viure dignament. 
Però cal no oblidar que la cultura preexisteix a 
aquest discurs de l’estat del benestar que podríem 
anomenar «políticament correcte», ni tampoc que la 
cultura és un valor tan dinàmic, canviant i complex 

a qui en gaudeix, no pas com a contraprestació, sinó 
com a responsabilitat envers quelcom valuós. 

Reconeixement institucional  

A l’article 27 de la Declaració Universal dels Drets 
Humans de 1948 es reconeix que «tota persona té 
dret a participar en la vida cultural de la comunitat, 
a gaudir de les arts i a participar i beneficiar-se del 
progrés científic». Avui, setanta-cinc anys més tard, 
es comença a parlar amb certa naturalitat de «drets 
culturals» i a reconèixer la necessitat de legislar 
sobre aquests drets per tal de garantir-los i que 
l’administració hi destini recursos. Els drets polítics i 
socials, en la mesura que es fonamenten en la llibertat 

com ho és la mateixa humanitat, organitzada en 
comunitats arreu del món. La cultura és intrínseca a 
l’ésser humà, i ho és d’una manera diferent de com ho 
són la salut i l’educació, per exemple. 

De fet, què és la cultura és ja una qüestió difícil 
d’abordar en si mateixa, i cal recórrer a la filosofia 
per mirar d’esbossar-ne el concepte i donar-ne una 
primera definició. Tradicionalment, ‘cultura’ s’ha 
contraposat a ‘natura’, i se li ha atribuït tot allò que 
no té a veure amb la dimensió més física i biològica 
de l’ésser humà; això és, els usos i costums, la 
tradició, la llengua, el coneixement, les convencions, 
les institucions, el treball, la tècnica, la tecnologia, 
etc. En el món grec, la cultura es contraposava als 
«bàrbars» i s’associava a la idea de civilització i tot el 
que queia sota la llei de la polis. ‘Cultura’, però, prové 
del verb llatí colere, que vol dir ‘cultivar’ i ‘habitar’ en 
referència al treball del camp i l’agricultura; per tant, 
en el món llatí tenia a veure amb l’acció de l’ésser 
humà sobre la natura per extreure’n algun benefici, 
però també amb l’esforç i la cura de fer créixer alguna 
cosa de profit per a la comunitat. 

Els drets culturals són el reconeixement de la 
capacitat i llibertat de què gaudeix l’ésser humà (pel 
simple fet de ser-ho) de participar en la vida cultural 
d’una comunitat, de manera individual i col·lectiva. 
Ara bé, de la mateixa manera que la llibertat i el poder 
requereixen responsabilitat per part de qui els té, els 
drets també comporten certs deures i exigències per 

i dignitat humanes, i que han de vertebrar qualsevol 
estat democràtic, han estat l’objectiu de les principals 
revolucions modernes, però també de la majoria de 
reivindicacions contemporànies. El dret a la cultura, 
d’entrada, ha quedat en un segon pla mentre tothom 
no tingui un plat a taula i la possibilitat d’expressar-
se i actuar lliurement. Certament, els drets més 
fonamentals encara avui es troben vulnerats arreu, 
també a casa nostra, però precisament perquè del que 
es tracta és de viure dignament i fer-ho en comunitat, 
la cultura emergeix com un valor fonamental per a 
una societat més lliure, justa, amb capacitat crítica i, 
per què no, més feliç.

La primera gran declaració internacional dedicada 
exclusivament als drets culturals és l’anomenada 
Declaració de Friburg de 2007, promoguda per 
la UNESCO, on es reconeix que tota persona, 
individualment o col·lectivament té dret a:

- escollir la seva identitat cultural i que sigui respectada,
- accedir als patrimonis culturals, 
- accedir i participar lliurement en la vida cultural de 
la seva comunitat, 
- expressar-se en els idiomes de la seva elecció, 
- la protecció dels interessos relacionats amb les 
seves obres, 
- una formació que contribueixi al lliure i ple 
desenvolupament de la seva identitat cultural, 
- participar en l’elaboració, execució i avaluació de 
polítiques culturals.

Per tant, d’entrada, el concepte de cultura que 
desvetlla el discurs sobre els drets culturals en 
la Declaració té a veure amb «valors, creences, 
conviccions, idiomes, sabers i arts, tradicions, 
institucions i  modes de vida» que defineixen una 
comunitat i amb les que s’identifiquen els individus. 
Més recentment, el concepte de drets culturals s’ha 
anat ampliant més enllà de la identitat cultural a 
totes les formes de manifestació cultural, entenent 
per cultura tota aquella pràctica popular, artística o 
d’entreteniment que comporta el dret a:

- la identitat cultural i les expressions que se’n derivin,
- el coneixement i l’educació, també artístics,
- l’accés a la cultura, en termes d’accessibilitat física, 
intel·lectual, socioeconòmica, etc.,

ELS DRETS 
CULTURALS SÓN EL 
RECONEIXEMENT 
DE LA CAPACITAT 
I LLIBERTAT DE 
QUÈ GAUDEIX 
L’ÉSSER HUMÀ DE 
PARTICIPAR EN LA 
VIDA CULTURAL 
D’UNA COMUNITAT, 
DE MANERA 
INDIVIDUAL I 
COL·LECTIVA.

La cultura emergeix com 
un valor fonamental per 
a una societat més lliure, 
justa, amb capacitat crítica 
i, per què no, més feliç

el reportatge

La Declaració de la 
Cultura com a «bé 
essencial» per part 
del Parlament va ser 
el primer pas cap al 
que serà la nova Llei 
de Drets Culturals de 
la Ciutadania

L’associacionisme 
cultural sempre ha sabut 
estar al dia, malgrat les 
poques ajudes que rep

©
A

rn
a

u
 P

a
sc

u
a

l M
o

n
el

ls



30 31el reportatge

- participar de la vida cultural, contribuint a la seva 
producció i desenvolupament,
- l’expressió, creació i difusió de l’obra pròpia,
- la informació, tant de continguts culturals com de 
les dades de l’administració,
-unes condicions laborals dignes dels autors, artistes i 
professionals de la cultura.

El reconeixement dels drets culturals 
a Catalunya

L’Estatut d’Autonomia de Catalunya de 2006 
disposa a l’article 22 que «totes les persones tenen 
dret a accedir en condicions d’igualtat a la cultura 
i al desenvolupament de llurs capacitats creatives 
individuals i col·lectives»; també que «totes les 
persones tenen el deure de respectar i preservar el 
patrimoni cultural». A l’article 44, l’Estatut disposa 
que «els poders públics han d’emprendre les accions 
necessàries per a facilitar a totes les persones 
l’accés a la cultura, als béns i als serveis culturals i al 
patrimoni cultural, arqueològic, històric, industrial 
i artístic de Catalunya» i, a l’article 37.3, que «la 
regulació essencial i el desenvolupament directe dels 
drets i deures en l’àmbit cultural s’han de fer per llei 
del Parlament».

A Catalunya, la primera presa de posició institucional 
en l’àmbit legislatiu respecte a la necessitat de 
garantir els drets culturals com a tals es dona el 
setembre de 2020 (en el context de confinament 

2019, pionera a l’Estat i a escala europea, així com 
les lleis orgàniques impulsades i aprovades entre 
2016 i 2017 als països llatinoamericans de Costa Rica, 
Equador i Mèxic. D’altra banda, a casa nostra també 
trobem el precedent de l’Ajuntament de Barcelona, 
que el 2021 va impulsar el Pla de Drets Culturals, 
que contemplava desplegar 9 paquets de mesures 
fins al 2023 amb una despesa de 69 milions d’euros 
—42% de pressupost ordinari, 25% extraordinari i 
13% d’inversió—. Del Pla, en van sortir les primeres 
Jornades Internacionals pels Drets Culturals, 
organitzades al novembre sota el nom Culturòpolis, 
que van situar Barcelona com a ciutat capdavantera 
en el desenvolupament dels drets culturals en 
l’àmbit municipal. Una altra mostra de la necessitat 
de reconèixer i orientar les polítiques públiques 
culturals a un model cultural obert, plural i sostenible 
a llarg termini, però còmplice amb la cultura de 
base, és la Declaració del Consell de la República 

parcial) en forma de Declaració de la Cultura com a 
«bé essencial» per part del Parlament, la qual cosa, 
tot i ser un acte amb poques implicacions reals en 
l’àmbit legal, sí que va servir per conscienciar sobre 
la importància de la cultura en un moment de crisi 
com el que vivíem. Com explica el secretari general 
del Departament de Cultura, Jordi Foz, «la declaració 
va ser especialment rellevant a l’hora de negociar 
les restriccions relatives a la pandèmia i els recursos 
econòmics de suport i recuperació del sector, en 
particular dels artistes i treballadors de la cultura que 
es van veure fortament afectats pel confinament». 
De fet, la Declaració va servir com a primer pas cap 
al que serà la nova Llei de Drets Culturals de la 
Ciutadania, que ha d’esdevenir el marc normatiu 
que reguli i garanteixi l’accés a la cultura, doni 
cobertura legal a treballadors i empreses culturals, 
vertebri el sistema cultural català i en defineixi el 
sistema de finançament. Aquesta llei va començar 
amb un procés participatiu que tot just va finalitzar 
a principis d’any i que va recollir l’aportació de 
particulars, però també de diferents agents culturals 
que han enriquit el plantejament inicial. No és previst 
que es presenti al Parlament fins a finals d’any, quan 
caldrà veure si la nova llei satisfà les problemàtiques 
del sector, tant pel que fa als equipaments públics, 
el sector privat i al conjunt de la cultura de base i el 
teixit associatiu del país, majoritàriament dedicat a la 
cultura.

Aquesta iniciativa, però, té alguns precedents, com 
la Ley Foral de Derechos Culturales de Navarra de 

«La Cultura, un Dret Universal a la República 
Catalana», aprovada a finals de 2022 i elaborada per 
la Comissió d’Acció Cultural del Consell, encapçalada 
pel conseller a l’exili, Lluís Puig, i la portaveu, Carme 
Segura.

Reptes de la nova Llei de Drets 
Culturals

Nicolás Barbieri considera que «el repte principal 
de legislar sobre els drets culturals és eliminar 
les profundes desigualtats que travessen les 
diverses manifestacions de la cultura: desigualtats 
socioeconòmiques, de gènere, territorials, la bretxa 
digital, la diversitat funcional, etc.». Si ens fixem 
en l’Enquesta de participació cultural de 2021, 
es veu molt clara la diferència per renda familiar, 
ja que només el 9,6% de la població amb rendes 
baixes (menys de 940€ al mes) participa en activitats 
culturals legitimades, mentre que les rendes més 
altes (més de 2.585€ al mes) ho fa en un 49,4%. 
Sense caure en el paternalisme i posant l’èmfasi 
en el concepte de ‘participació’, Barbieri defensa 
un «concepte integral de drets culturals que, d’una 
banda, els vinculi amb altres drets, i de l’altra, 
connecti amb els professionals del sector cultural i 
amb la ciutadania en general». 

Parlant de la futura llei, Lluís Puig defensa que 
«tenint el 100% de competències en matèria de 
cultura, amb aquesta llei la Generalitat hauria 
d’enfrontar les intervencions econòmiques del 
Ministeri de Cultura espanyol,» al que la Carme 
Segura afegeix que «no tenim cap mena d’indicadors 
culturals, per tant, hauria de fer-se una base amb 
dades reals perquè la Llei no quedi en paper mullat». 
El conseller Puig assenyala també el repte que 
suposen la digitalització i les noves tecnologies: «la 
cultura és molt vivencial, i estem en un moment 

ELS DRETS TAMBÉ 
COMPORTEN 

CERTS DEURES 
PER A QUI EN 

GAUDEIX, NO COM A 
CONTRAPRESTACIÓ, 

SINÓ COM A 
RESPONSABILITAT 

ENVERS QUELCOM 
VALUÓS.

Cal un concepte 
integral de drets 
culturals que els 
vinculi amb altres 
drets i, alhora, 
connecti amb els 
professionals del 
sector cultural i amb 
la ciutadania en 
general

Reunió dels portaveus 
d’Actua Cultura amb el 
Govern català (dalt). 
Comissió Acció Cultural del 
Consell de la República (baix)

Associacions culturals 
respecte al total 
d’associacions catalanes 
(2021)

Font: Direcció General de 
Dret i Entitats Jurídiques - 
Departament de Justícia

Font: Enquesta de participació cultural de 
Catalunya 2021 – Departament de Cultura

Font: Enquesta de participació cultural de 
Catalunya 2021 – Departament de Cultura 

Font: Població ocupada en el sector cultural – 
Institut d’Estadística de Catalunya.

Accés al consum cultural segons la renda 
familiar (2021)

Pertinència a associacions culturals 
segons àmbit d’actuació (2021)

Evolució de persones ocupades en el sector 
cultural a Catalunya (2019-2022)
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2019 2020 2021 2022

179.600
ocupats

176.600
ocupats

186.000
ocupats

177.700
ocupats

Promoció de la llengua i la cultura

Música

Ateneisme cultural

La festa i l’artesania

Dansa

Teatre

Diables, bestiari i trabucaires

Cant coral

Cinema i fotografia

Centres d’estudis

Castellers i falcons

Gegants i nans

Altres

24,8%

14,0%

11,0%

10,6%

9,5%

8,4%

7,2%

6,2%

5,8%

5,4%

5,3%

4,9%

19,0%
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que moltes d’aquestes vivències passen per noves 
formes de comunicació, però han de poder coexistir 
els aspectes tecnològics i els vivencials; la cultura 
s’encomana també pels porus de la pell. Tot i això, 
l’associacionisme cultural i la cultura de base sempre 
han sabut estar al dia, malgrat les poques ajudes que 
reben». És a dir, que, per legislar sobre drets culturals, 
cal tenir present que la cultura també és portadora 
d’una doble dimensió, històrica i de modernitat 
alhora; una mirada al passat i al futur per construir en 
el present.

On també es té molt a dir en relació amb els drets 
culturals a Catalunya és precisament al món de 
l’associacionisme, i especialment el teixit ateneista, 
amb una forta consciència de la cultura pròpia en 
tota la seva diversitat, però també de les necessitats 
socials i del territori envers la cultura en sentit ampli. 
«Els ateneus són un exemple de bones pràctiques 
en matèria de drets culturals. Cal donar valor a 
aquest sistema d’organització social que tenim al 
país, que, entre altres coses, s’ha focalitzat en la 
cultura i s’ha preocupat que tothom hi tingui accés, 
no només els que es poden pagar l’entrada del 
Liceu», argumentava la directora general de Cultura 
Popular i Associacionisme Cultural, Adelaida Moya, 
dins l’entrevista en l’anterior número de la revista 
ATENEUS. 

L’Esteve Torrent, secretari portaveu de la FAC, 
defensa que «els ateneus són espais oberts d’acció 
col·lectiva amb un impacte directe en la societat, són 
punts de trobada, però també de reflexió crítica i 
participació; als ateneus es vol que les persones que 
participen s’impliquin més enllà de ser merament 
usuaris d’aquella acció. És més, quan no hi havia una 

remarca que «difícilment es pot garantir l’accés 
i participació en la cultura de tota la ciutadania 
mentre no es tinguin les eines legals i els recursos 
suficients per ensenyar la nostra llengua» (en 
referència a les cues per inscriure’s als cursos 
de català del Consorci per a la Normalització 
Lingüística). En aquest sentit, si bé la Memòria 
preliminar de la llei no contempla encara cap 
despesa econòmica, l’actual govern de la Generalitat 
s’ha compromès a apujar fins al 2% el pressupost 
en cultura en aquesta legislatura. Els pressupostos 
de 2023 compten amb un 1,5%, un augment de 100 
milions respecte al 2022, en què es van invertir 139€ 
per habitant. «Aquest creixement permetrà posar al 
dia el sector públic, impulsar programes per garantir 
els drets culturals i destinar més recursos al sector 
professional i associatiu», explica el secretari Foz.

Per tant, donada la pertinença d’una llei que 
garanteixi els drets culturals de la ciutadania, 
així com dels artistes i treballadors de la cultura, 
és important aprofundir en la complexitat de la 
qüestió en tots els seus aspectes, començant per 
reconèixer que aquests drets també tenen a veure 
amb la identitat cultural i la cultura popular, que 
es mantenen vives en ateneus, centres cívics i 
associacions d’arreu del país.

Catalunya es troba en un moment interessant respecte els drets culturals, 
un moment esperançador i amb molt de potencial, però alhora també 
amb alguns perills com el de banalitzar el caràcter crític de la cultura, 
menystenir els costos de producció, difondre una visió clientelar i 
consumista, homogeneïtzar les programacions culturals, sotmetre’s 
acríticament a les tendències de la globalització, no atendre el teixit 
associatiu i els equipaments ja existents, etc. Com es diu a la Declaració 
del Consell de la República, «l’accés a la cultura no solament ha de 
ser la possibilitat d’assistir a concerts, conferències, teatres, museus, 
biblioteques i d’altres esdeveniments que comporten una actitud 
receptiva; l’accés a la cultura ha de facilitar també la formació i la pròpia 
creació en espais, públics i privats, [...] per a garantir una participació 
activa».

Els drets culturals a Catalunya també tenen a veure amb la possibilitat 
de viure plenament en català, conèixer i gaudir de la tradició pròpia, així 
com amb l’oportunitat de compartir la cultura catalana en tota la seva 
diversitat, aquí i arreu. La Montserrat Tudela defensa que «si el segle XX va 

ser el segle de l’educació i la salut, el segle XXI serà el segle de la cultura, 
i ningú defensarà la cultura catalana al món si no ho fem els catalans». 
D’altra banda, la Isabel Vidal explica que «França té molt clar que es 
mostra al món a través de la cultura i que, per tant, calen unes estructures 
estables que promoguin la creació i el talent perquè aquest no hagi de 
marxar fora». A més, Catalunya és terra d’acollida i, per tant, la cultura 
catalana evoluciona i és plena en la seva diversitat (d’origen, llengua, 
també de gènere, edat, etc.) i, en un món marcat per la globalització, és un 
repte preservar aquesta pluralitat en tota la seva complexitat. 

L’Esteve Torrent argumenta que «el potencial que té la cultura és la 
transformació social, però aquesta només és real si és la mateixa societat 
la que intervé, genera i participa d’aquesta generació cultural; no pot ser 
un mer client». Per tant, «l’obligació de l’administració és la d’acompanyar 
totes les iniciatives i garantir els drets de tothom», com deia la Carme 
Artigas, però els professionals del sector i la ciutadania també hem de 
tenir cura d’allò que ens pertany, i entre totes i tots exercir de manera 
crítica i responsable els drets de què gaudim.

S’ha dut a terme un procés 
participatiu amb l’aportació de 
diferents agents culturals que 
han enriquit el plantejament 
inicial de la llei

el reportatgeel reportatge

administració que vetllés pels drets culturals, eren 
els ateneus els qui feien aquesta funció de difondre, 
promocionar i crear cultura». La Carme Artigas, 
vocal de la Junta Directiva de la FAC i presidenta del 
Casino Prado Suberense, afegeix que «als ateneus 
es fa cultura de proximitat, la majoria d’iniciatives 
surten de la societat civil perquè la nostra base és la 
del voluntariat. A més, la programació que s’ofereix 
és molt més variada i plural que en altres circuits. 
La cultura és molt més que oci i ha de reflectir la 
diversitat de tota la població». 

Al món ateneista es cou gran part de la cultura 
del país, no només en termes de participació, sinó 
també de formació i creació de talent artístic, 
com passa amb el teatre amateur. Artigas i Torrent 
expliquen que els ateneus tenen uns «equipaments 
molt polivalents», on també es fomenta la creació 
i difusió d’arts escèniques a través de la Xarxa 
de Teatres d’Ateneus de Catalunya (XTAC), i que 
necessiten les subvencions per remodelar-se. Al 
seu torn, malgrat que la Generalitat tingui poques 
competències pel que fa a l’Estatut de l’Artista (que 
s’està desenvolupant en l’àmbit estatal), potser serà 
l’aportació de la Llei més tangible a curt termini de la 
llei. La presidenta d’ADETCA i membre de la comissió 
delegada d’Actua Cultura, Isabel Vidal, assenyala 
que «els artistes i treballadors del sector són qui fan 
cultura professionalment i, per tant, són centrals en 
l’estat del benestar» —segons les dades del CoNCA 
de 2022, un 5,1% de la població ocupada es dedica a la 
cultura (177.700 persones).

Els recursos són fonamentals per garantir els 
drets culturals: la Montserrat Tudela, presidenta 
de l’associació Amics de la UNESCO de Barcelona, 

LA CULTURA ÉS 
PORTADORA D’UNA 

DOBLE DIMENSIÓ, 
HISTÒRICA I DE 

MODERNITAT 
ALHORA; UNA 

MIRADA AL PASSAT 
I AL FUTUR PER 

CONSTRUIR EN EL 
PRESENT.

EL POTENCIAL QUE 
TÉ LA CULTURA ÉS 
LA TRANSFORMACIÓ 
SOCIAL, PERÒ 
AQUESTA NOMÉS 
ÉS REAL SI ÉS LA 
MATEIXA SOCIETAT 
LA QUE INTERVÉ, 
GENERA I PARTICIPA 
D’AQUESTA 
GENERACIÓ 
CULTURAL.

Per uns drets culturals transversals, integradors i crítics 

Enllaços d’interès:
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Quina és la situació actual de l’entitat 
respecte al bar?

Joan Devesa: Quan vam entrar a la 
junta, ens vam trobar amb una situació 
problemàtica. Al Casal tenim un bar 
de copes, molt allunyat de l’esperit de 
l’entitat. La junta anterior estava cansada 
del tema i l’Ajuntament, que era un grup 
més o menys afí a l’entitat, volia ajudar 
indemnitzant-lo. Així que es va crear una 
comissió de municipalització, la qual 
no tenia cap projecte, i quatre anys més 
tard continua sense tenir-lo. Tanmateix, 
en aquest sentit, no farem ni un pas 
endavant i volem eliminar-la a la propera 
assemblea. L’espai amb què compta el 
bar té un pati fantàstic, que feia anys 
que s’utilitzava com a pàrquing públic. 
Això vol dir que, quan volíem fer una 
activitat, dos dies abans havíem d’avisar 
la gent perquè mogués els cotxes. En 
això s’havia convertit el bar i ells eren els 
amos. D’altra banda, el lloguer també els 
cedeix una pèrgola, que a l’estiu és una 
meravella, però que tenen abandonada; 
una habitació que hi ha a l’entrada i els 
serveis, que comparteixen amb l’entitat i 
acabem netejant nosaltres. 

Sergi Serna: Nosaltres hem hagut 
d’aprendre a marxes forçades. Teníem 
un contracte a cinc anys amb un home 
que va marxar a mig fer. Ens vam quedar 
a l’inici de la Festa Major amb el bar, que 
sempre ha estat el punt de trobada del 
poble, tancat. Fins al mes de gener no 
van entrar els nous llogaters i hem passat 
bastantes penúries amb el tema, perquè 
és una font molt important d’ingressos 
per a l’Ateneu. 

Joan Lluís Zamora: En molts casos, 
l’ingrés del bar està condicionat a una 
despesa de l’ateneu, i a la que el bar et 
falla, aquesta salta. En el nostre cas, la 
despesa era una hipoteca. Vam estar un 

any i mig sense trobar candidat i va ser 
complicat. L’hostaleria és molt diversa, 
perquè va venir des d’un oriental que 
servia kebabs, fins a un català que volia 
convertir-lo en un casino, omplint-lo de 
màquines escurabutxaques. Semblava 
que no hi havia ningú que entengués el 
perfil d’hostaleria que demanàvem.  Ara 
que ja funciona, tenim un contracte a 
deu anys, perquè menys d’aquest temps 
no els permetia amortitzar. Imagino que 
tindrà uns anys bons i uns menys, perquè 
l’hostaleria té cicles.

Jordi Bernaus: El meu cas s’assembla al 
de Llavaneres, per sort, però, amb millor 
fortuna. Quan vam entrar a la junta, el 
bar tenia un contracte de quinze o vint 
anys, i en un parell s’acabarà. Tenim un 
bar molt gran, però el pati és del Casino, 
això vol dir que, si el necessitem per a 
un esdeveniment, s’han de treure les 
taules. Però, en fem molt pocs i, si no és 
al mes de juliol, la revetlla o alguna cosa 
així, sempre hi ha les cinquanta taules, 
per les quals tenim un lloguer baixíssim. 
L’espai és tan gran que ha vingut fins i 
tot una cadena de restaurants de menjar 
ràpid per agafar-lo. Al contracte, però, 
hi ha coses horripilants. En el nostre diu 
que en un tros de pati s’hi pot posar el 
magatzem, però no defineix ni el tros 
de pati, ni els metres, ni res. Faries cent 
cinquanta pàgines i encara et deixaries 
algun detall. 

Sembla que per a tots és una part 
important de l’economia de l’entitat. Es 
pot sobreviure sense bar?

SS: Durant un temps, sí. Nosaltres vam 
obrir el concurs del bar via conferència, 
vam tenir dos candidats i tot va sortir 
perfecte. Quan va començar a obrir 
l’hostaleria després de la pandèmia, el bar 
estava a petar, perquè la gent ho trobava 
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Joan Lluís Zamora:  

«En molts casos, l’ingrés del 

bar està condicionat a una 

despesa de l’ateneu, i a la 

que el bar et falla, aquesta 

salta»

Jordi Bernaus: 

«Faries cent cinquanta 

pàgines de contracte i 

encara et deixaries algun 

detall»

Joan Devesa:

«El diumenge a la tarda, 

que sempre tenim 

activitats, tanquen després 

de dinar»

«NO EXISTEIX UNA ESPECIALITAT 
D’HOSTALERIA PER REGENTAR 
ENTITATS CULTURALS»

Taula rodona al Casal de Llavaneres sobre els bars d’ateneus, casals i casinos

Text: Sílvia Espinach
Fotografies: Daniel García Crespo

Els bars són sovint la porta d’entrada als ateneus, espais on aturar-se a fer un cafè o un 
mos i compartir els minuts abans d’entrar a assajar, després de gaudir d’un espectacle 
o, simplement, passar l’estona amb els amics. Tanmateix, el tarannà de l’entitat no 
sempre es veu reflectit rere la barra. Parlem amb en Joan Devesa (Casal de Llavaneres), 
Joan Lluís Zamora (La Massa, Centre de Cultura Vilassarenc), Jordi Bernaus (Casino 
Club de Ritme de Granollers) i Sergi Serna (Ateneu L’Aliança), per conèixer les seves 
experiències, descobrir les problemàtiques més habituals, i trobar, entre tots, el model 
de gestió ideal per als bars dels ateneus.
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Joan Lluís Zamora: 

«Caldria explicar que hi ha 

180 bars socials i culturals 

històrics que necessiten 

personal singular per a 

clients singulars»

Jordi Bernaus:

«Avui dia, costa molt trobar 

cambrers professionals»

Sergi Serna:  

«Sovint rebem trucades a 

l’Ateneu per reservar taules 

per al bar»

a faltar. Després, a l’hivern, la gent feia 
més caliu a casa i no hi anava. Va haver-hi 
una baixada i una remuntada, fins que 
el senyor que hi havia va dir «fins aquí». 
Sobretot, perquè no trobava suficients 
treballadors competents per cobrir-ho tot.

JB: Jo penso que no podem subsistir 
sense bar. L’home que porta el bar del 
Casino també m’explica que el principal 
problema que té és que no troba gent. 
Avui dia, costa molt trobar cambrers 
professionals. No és per desmerèixer 
a ningú, però no és el mateix un 
professional que algú que només busca 
una feina per pagar les factures.

JLZ: Per a nosaltres, el bar suposa 
aproximadament el 20% dels ingressos 
de l’entitat i la quota que paga el soci 
només cobreix el 10% del pressupost. 
Necessitem el bar com a font d’ingressos 
i és evident que és un element que atrau, 
però també estem aquí per una vocació 
cultural i moltes vegades a la junta has de 
fer també el pensament que han de sortir 
els números. Hi ha dues ànimes: la de 
mantenir la casa i la de voler fer cultura. 
Nosaltres tenim membres de la junta 
molt culturalistes i membres que mirem 
perquè els números quadrin. D’altra 
banda, hi ha Hisenda, que ens separa 
el bar de la resta de l’entitat per l’IVA. 
L’entitat i el bar són dos comptes d’IVA 
separats i no es poden creuar. A més, tenir 
el bar ara ens ha castigat inesperadament 
perquè ens han declarat BCIN, però no 

SS: Els socis ho volen sempre tot obert, 
però entenem que els treballadors han de 
descansar en algun moment. Nosaltres 
sempre els donem llibertat perquè facin 
l’horari que vulguin, però, sí o sí, divendres 
i dissabtes han d’estar oberts, perquè són 
els dies en què hi ha tota la massa de gent 
a l’Ateneu. 

JLZ: Tot això s’hauria de basar en la 
complicitat. El dia que vam passar 
Alcarràs amb el Cicle Gaudí, teníem 140 
persones veient la pel·lícula i es podria 
haver fet un menú especial, encara que 
fos per endur. El del bar hauria fet calaix 
i nosaltres hauríem donat un servei. 
Lentament, però, anem madurant. 

JD: És molt més complicat quan la imatge 
s’allunya tant de la de l’entitat. A través 
de la Federació, vam intentar negociar 
per modificar-la, perquè la clientela que 
ve al bar no s’adiu amb les persones 
que formem part del Casal. Tenim nens 
i nenes que venen a música o a l’esplai, 
i els pares quan veuen gent fumant a la 
porta o a dins, pensen que és millor no 
portar-los. Amb les negociacions ens van 
demanar milers d’euros, i quan estàvem 
amb això, va arribar la pandèmia. Després, 
només quedava un any llarg i vam decidir 
aguantar. Abans, però, vam aconseguir el 
tancament del pati i ara només hi entren 
els seus cotxes personals.

En aquest sentit, a vosaltres us coneixen 
pel bar, per l’entitat o pel conjunt?

JD: A mi em coneixen pel bar. Som una 
entitat bastant joveneta, en comparació 
amb altres, i tot això ho van fer els nostres 
pares i avis amb l’objectiu d’activar la 
vida social del poble, perquè Llavaneres 
sempre ha estat un poble dormitori. 

ens rebaixen l’IBI, perquè hi tenim una 
activitat mercantil aixoplugada. No 
entenen que aquí sí que són el mateix. 

Al principi, els bars d’ateneus eren de 
i per a gent de l’entitat. Quina és la 
situació actual? Els que regenten el bar 
coneixen l’entitat, en participen i la 
promocionen?

SS: Sí que intentem compartir valors, 
ara bé, que es faci, és una altra cosa. Els 
llogaters que tenim ara els vam agafar 
per poder obrir el bar, perquè la gent 
es queixava perquè estava tancat. Fem 
contractes de quatre anys i prioritzem, 
durant dos mesos, els socis en les bases 
del concurs. Un cop passa aquest període, 
es fa públic a tothom, però tenim la 
condició que els membres del bar formin 
part de l’entitat fent-se’n socis. Hi ha una 
pàgina al contracte que indica aquestes 
i altres directrius amb l’arrendament del 
bar, com la imatge o la promoció de la 
cultura. També, hi ha una petita part de la 
subvenció de l’Ajuntament destinada a fer 

JB: Penso que, en el nostre cas, és un 
cinquanta cinquanta. 

JLZ: Nosaltres compartim el nom La 
Massa els tres ens: el teatre, que el tenim 
en un consorci publicoprivat; el bar, que 
també ha agafat el nom; i nosaltres, que 
tenim l’entitat cultural des de fa 130 anys. 
És una cosa que sembla que va molt bé, 
quan el bar va bé, perquè s’està venent 
la teva marca, però quan va malament, 
els socis es venen a queixar al president, 
perquè és la seva imatge la que se’n 
ressent.

SS: Nosaltres sovint rebem trucades a 
l’Ateneu per reservar taules. Ens diem Bar 
L’Aliança i Ateneu L’Aliança. Sigui com 
sigui, la gent del poble de tota la vida, en 
lloc de dir l’Ateneu, en diu La Sala.

Quin és el model de gestió ideal d’un bar 
d’un ateneu?

SS: A L’Aliança vam valorar l’autogestió 
i vam arribar a crear una comissió, però, 

cultura al bar, i això és al contracte. Tenim 
un guió establert perquè mai es perdi, 
vingui la junta que vingui. 

JLZ: Tinc la sensació que, quan els 
formen, ensenyen més aviat l’hostaleria 
de la costa o la del centre turístic, però 
l’hostaleria d’entitat cultural no existeix 
encara i no hi ha cap especialitat al 
respecte. Si són el bar d’un poliesportiu o 
el bar d’un casino, tindran una clientela 
diversa que va d’un altre rotllo. Encara els 
baristes esperen els clients que s’acosten 
a consumir, i no entenen gaire que val 
més la pena tancar avui i obrir dues hores 
més demà perquè l’entitat ha programat 
un espectacle al teatre.

JD: Aquí això també passa. El diumenge 
a la tarda, que sempre tenim activitats, 
tanquen després de dinar. A vegades 
venen d’altres mons i ells només miren 
de sobreviure. Si allò els va mínimament 
bé, ja fan i no volen complicar-se, però 
haurien de tenir aquesta sensibilitat de 
dir, «ja que soc aquí, aprenc el tarannà de 
l’entitat». 

interessos comunsinteressos comuns
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Sergi Serna: 

«Pel que fa al contracte, 

tenim un guió establert 

perquè mai es perdi, vingui 

la junta que vingui»

Joan Devesa:

«Comptem amb un espai 

i un pati magnífics, i 

podríem jugar amb zones 

diferenciades en un nou bar 

de caràcter més familiar»

per falta de voluntat, no es va fer. La 
possibilitat que ho tirava tot enrere 
era l’econòmica, perquè vam calcular 
que la sortida mínima eren uns vint 
mil euros per començar. Ens agradaria 
fer-ho així, sobretot perquè tenim una 
barra dins de l’entitat, i la gent entra a 
l’Ateneu amb la beguda del bar. Molts 
dels ingressos de l’Ateneu són a partir 
d’aquesta barra. Al final, però, tenim una 
persona contractada que té el seu negoci 
i el gestiona com vol, i, per exemple, no fa 
descompte als socis, perquè no tenim un 
carnet encara. 

JB: Jo l’autogestió no l’he viscut des 
de dins, però sempre que hi ha hagut 
autogestió del bar del Casino, ha estat un 
desastre, perquè la junta se n’ha aprofitat, 
fent un dinar i no pagant, i aquestes 
coses. 

JLZ: Nosaltres, quan vam tenir la crisi 
del bar, vam demanar el suport de la 
Federació i, encara que ens va ajudar 
amb els aspectes contractuals, sentim 
que ens va mancar acompanyament  pel 
que fa a conèixer l’experiència d’altres 
entitats i definir unes bones praxis de 
futur. Per exemple, amb la cerca de 
complicitats amb la gent del bar, perquè, 
si t’hi fiques massa, no els agrada, però, si 
no ho fas, acaben fent el que ells sembla 
que volen. Per això, vam contactar amb 
altres entitats, com el Centre de Caldes 
de Montbui, perquè ens arribaven 
veus que el regentava una cooperativa 

i volíem conèixer la situació. D’altra 
banda, caldria anar a veure el gremi 
d’hostaleria i explicar que hi ha 180 bars 
socials i culturals històrics que necessiten 
personal singular per a clients singulars, 
i potser fer una jornada d’hostaleria 
conjunta per a entitats.

JD: Exacte, perquè té una singularitat. 
Nosaltres ara estem comptant els dies 
per tornar a començar i ens estem 
replantejant quina mena de bar o 
restaurant volem. Sabem que volem un 
espai sense fum, i també ens plantegem 
si volem o no gossos. Tenim la sort de 
comptar amb un espai i un pati magnífics, 
i podríem jugar amb zones diferenciades 
en un nou bar de tipus més familiar.

JLZ: A La Massa, per això, vam decidir 
descartar les màquines escurabutxaques.

SS: A l’Ateneu no vam poder, vam haver 
d’eliminar aquesta clàusula per tenir un 
llogater. Però, un home de Lliçà ens va 
dir que hi ha un restaurant important al 
poble que té màquines i que l’important 
rau a saber on i com col·locar-les. Al final, 
per sort, crec que encara que hi hagi les 
màquines, tu tens un públic de gent que, 
per més que hi hagi això, no canviarà.

Aquí trobaràs més temes 
tractats en el debat:

Una mirada fotogràfica

Un petó. Un senzill petó és el principal reclam de l’exposició sobre Robert 
Doisneau que hem pogut veure a Foto Nostrum, a Barcelona. Una parella 
jove, davant de l’Ajuntament de París, caçada en el moment precís de 
transmetre’s una petita dosi d’amor. L’atrafegament del carrer, les urgències 
d’afecte, la tauleta d’un cafè, el trànsit, la ciutat... La imatge captura la 
realitat. Després es va saber, tot i que l’autor mai ho va amagar, que els 
protagonistes eren una parella d’actors. La foto estava preparada. Molts van 
considerar que aquella imatge perdia tot el seu valor perquè l’autor havia 
trucat la realitat.

Crec que en fotografia la realitat és primordial. Una foto captura un 
moment. El moment en què Brassaï capta el somni d’un home en un banc 
a París als anys trenta; el moment en què Cartier-Bresson manté un home 
en suspens, saltant damunt d’un bassal, el 1932; el moment en què Klein 
eternitza la riallada d’una senyora parlant per telèfon en un bar de la Nova 
York dels cinquanta; el moment en què Joan Colom, invisible entre la gent 
del Xino, disparava la seva càmera i descobria l’expressió més amagada 
d’una dona del carrer als seixanta; el moment en què Miserachs va enganxar 
una dona amb minifaldilla davant d’una legió de policies el maig del 68; el 
moment en què uns nens combaten la calor en una font pública de Torre 
Baró en un disparament d’Arnau Bach, ja en el segle xxi.

El fotògraf se submergeix en la quotidianitat i l’atrapa per mostrar-nos-la. 
Però a més, com a artista (és un artista, evidentment), transmet un missatge 
a través d’una imatge. A més d’encertar en el moment de prémer el botó, 
és clar, li cal talent, tècnica, visió, perspectiva, harmonia... i criteri. Perquè 
el que busca són emocions que ens envolten i emocionar l’espectador, 
un objectiu tan primordial com plasmar la realitat. Jugar una mica amb 
aquesta realitat és una llicència que un artista es pot permetre, si vol. I si el 
petó de Doisneau és orquestrat (que no amagat), no deixa d’emocionar-nos.

TONI POLO 
Periodista cultural a El País
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ATENEISME, JOVENTUT 
I EXILI

Antonio Manuel
Professor, escriptor i vicepresident de la Federación Ateneos de Andalucía.

el reportatgeel reportatge
«Que l’ateneisme 

andalús hagi 

sobreviscut a 

aquesta fam 

imposada de 

pa i cultura ha 

estat un autèntic 

miracle»

Sent president de la Federación Ateneos de 
Andalucía, vaig tenir la gran sort d’organitzar dos 
fòrums de trobada amb la Federació d’Ateneus de 
Catalunya: a Còrdova (2014) i a Mairena del Aljarafe 
(2016). Llavors i ara, continuem sent les dues 
úniques federacions territorials que existeixen a 
l’Estat. Llavors i ara, continuem sent germanes. 

En aquell primer fòrum vam dedicar un col·loqui a 
«la participació activa dels ateneus en la societat. 
El seu futur, la comunicació i la implicació de la 
joventut». Recordo que a la pregunta d’un ateneista 
andalús sobre aquest últim assumpte, un dels 
ateneistes catalans que participaven en la taula va 
contestar: «A nosaltres els joves no ens importen». 
En veure’ns a tots amb la cara desencaixada per la 
seva inesperada i categòrica resposta, l’ateneista 
català va somriure i va matisar les seves paraules: 
«Que ningú em malinterpreti. Clar que pensem 
en ells, només faltaria. Però les nostres entitats 
disposen de nombroses activitats de caràcter 
permanent per a nens i nenes, ja siguin musicals, 
literàries, teatrals, plàstiques o esportives, que els 
fidelitzen a ells i als seus pares. A mesura que es 
fan grans, entenem que dediquin el seu temps als 
seus estudis, buscar feina, formar una família. Però 
quan per fi ho aconsegueixen, una de les seves 
primeres decisions consisteix a tornar als ateneus 
per inscriure els seus fills i mantenir viva la cadena 
que també van heretar dels seus pares». 

He explicat mil vegades aquesta anècdota perquè 
els ateneus andalusos es conscienciïn de la 
necessitat i urgència de crear projectes infantils de 
naturalesa estable, si no volen convertir-se en un 
geriàtric cultural. Jo mateix soc i seré ateneista fins 
a la mort, entre altres raons, perquè vaig formar 
part d’una rondalla a l’Ateneo Popular d’Almodóvar 
del Río, on vaig aprendre a tocar els meus primers 
instruments musicals, vaig conèixer els amics que 
encara mantinc, passava la tarda jugant a tennis 
de taula, vaig ser i continuo sent feliç. Però ara no 
existeix una rondalla on apuntar els meus fills. 
No se senten rialles al saló. I encara que reconec 
l’agosarat esforç de la Junta Directiva per atreure 
els més joves, organitzant esdeveniments de tota 
mena, el vincle només existirà si s’acompanya 

d’una activitat permanent que els faci visitar les 
nostres seus cada setmana. Em consta que ho fan, 
que ho intenten. No passa el mateix a la majoria 
dels ateneus d’Andalusia, a diferència del que sí 
ens van explicar els nostres germans catalans. 
Només espero que els ateneus no caiguin en l’error 
d’abandonar el camí que ens van marcar. 

No obstant això, el que més em va impactar 
d’aquella anècdota és que donessin per fet que 
aquells nens i nenes tornarien a córrer pels seus 
passadissos quan es fessin grans, acompanyant els 
seus fills. En cap moment els va passar pel cap que 
el seu futur no estigués en el mateix lloc de la seva 
infància. I això sí que no té res a veure amb la crua 
realitat andalusa, de llavors i d’ara. 

Alfonso Comín, l’aragonès que va adoptar Catalunya 
i a qui no va deixar de fer-li mal Andalusia, es 
preguntava el 1970: «Si l’andalús pobre pensa en 
Barcelona i l’andalús benestant en Madrid, qui 
pensa llavors en Andalusia?». Es referia a aquells 
a qui Francisco Candel anomenava «els altres 
catalans», és a dir, «aquells andalusos que van 
protagonitzar la invasió del silenci» a la Catalunya 
dels cinquanta i seixanta del segle passat. Afegia 
Comín: «Quines són les raons de l’èxode? Quin 
remei tenen? L’actual desequilibri regional que 
oprimeix doblement el treballador andalús —com 
a obrer, per les desigualtats socials predominants; 
com a andalús, pels desequilibris regionals que 
s’aguditzen—, no pot, potser, redreçar-se? El 
dualisme de la nostra economia no té remei?». 
Sorprenentment, més de mig segle després, es 
repeteixen les preguntes i les conseqüències. 

Diguin-me, quins ateneus podien fundar o mantenir 
el milió i mig d’andalusos que es van veure forçats 
a emigrar per la fam? Les enormes desigualtats 
socials que es van viure durant la postguerra i el 
franquisme a Andalusia van impedir qualsevol 
manifestació cultural que no estigués lligada a la 
supervivència o a l’exili. Com haurien inscrit els seus 
fills en els ateneus o associacions dels seus pobles 
si la gran majoria no tenien pa per menjar? Com 
mantenir viva la cadena entre pares i fills ateneistes 
si van haver de buscar-se la vida a Alemanya, 
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França, Suïssa o Catalunya? La majoria d’aquests 
ateneus populars, nascuts per acostar la cultura a les 
classes més desfavorides, van ser clausurats per la 
dictadura. I els que van quedar en peus, van renunciar 
a la seva naturalesa revolucionària, andalusista o 
transformadora, per convertir-se en casinos per a 
l’esbarjo dels poderosos. Que l’ateneisme andalús hagi 
sobreviscut a aquesta fam imposada de pa i cultura, 
creguin-me, ha estat un autèntic miracle.

Però en els destins de la diàspora va ocórrer una 
cosa realment màgica. Aquells altres catalans, els 
andalusos a l’exili, van crear els seus ateneus allà 
on van ser acollits amb el nom de cases d’Andalusia. 
Tenien el legítim dret d’expressar l’orgull de les seves 
arrels i de sembrar-les perquè no caiguessin en l’oblit, 
encara que es vestissin de nostàlgia. I, per la mateixa 
raó que l’ateneisme va ser refugi del catalanisme 
durant la dictadura, aquestes cases es van convertir 
en els ateneus de l’andalusisme més enllà de 
Despeñaperros. Compartien la mateixa causa. Poques 
vegades s’ha viscut una cosa tan bella com aquesta 
convivència cultural entre pobles germans. I massa 
vegades, a desgrat meu, no s’ha entès així per uns i 
altres. Tant de bo s’estrenyessin llaços entre totes 
dues cases, perquè em consta que totes dues tenen les 
portes obertes i per les dues corre el mateix aire.

Avui es repeteix la història. Els joves andalusos 
només troben sortida professional per terra, mar 
i aire. Condemnats a emigrar com van fer els seus 
avis i àvies, però aquesta vegada amb carreres 
universitàries i portàtils a la motxilla. Andalusia es 
dessagna. Més d’un milió de joves han hagut de fer 
la maleta des que va començar la crisi immobiliària 
i financera, a la qual han seguit crisis i més crisis. 
Torno a llançar les mateixes preguntes de llavors, les 
mateixes que es va fer Alfonso Comín. De què serveix 
l’esforç ateneista per mantenir estructures infantils 
si aquests mateixos nens i nenes acabaran fent les 
seves vides a milers de quilòmetres d’allà? Comprovo 
com aquests joves andalusos tornen a organitzar-se 
a l’exili igual que van fer els seus pares i avis, fundant 
associacions adaptades a l’oci i a les necessitats 
d’aquest segle. I no puc negar que em dol sentir que 
els dol la distància. 

I em fa mal per partida doble, veient com envelleixen 
els nostres ateneus a Andalusia i les nostres cases 
a Catalunya. Que no tinc l’esperança del retorn dels 
nostres joves, i em temo que ells tampoc veuen en 
l’ateneisme ni a les cases d’Andalusia un remei als 
seus mals. Es troben en terra de ningú i no és per culpa 
seva. Per això llanço un missatge d’auxili a l’ateneisme 
andalús i català, perquè tornem a trobar-nos i debatre 
sobre el nostre futur, però sense cometre el pecat 
imperdonable de fer-ho sense comptar amb els 
qui representen el futur. Per això em veig obligat a 
dissentir d’aquell ateneista català que assegurava 
confiat el retorn dels fills a l’ateneu dels seus pares. A 
Andalusia, no. Perquè molts d’aquests fills no viuran 
als pobles on es van criar. I perquè a la majoria dels 
ateneus andalusos tampoc existeixen projectes 
estables pensats per a la infància. Se’ns ajunta la fam 
amb les ganes de menjar. 

Entenc que les noves generacions s’identifiquen amb 
la llibertat, cultura, solidaritat o independència, valors 
que representa i defensa l’ateneisme. Per això estic 
convençut que s’embarcarien en un ateneu si fossin 
ells i elles els qui també decidissin el seu rumb. Sé que 
existeixen experiències molt positives en molts ateneus 
d’Andalusia i Catalunya. Que no siguin l’excepció, si us 
plau, i fem el possible per compartir-les.

«Em veig obligat 

a dissentir 

d’aquell 

ateneista català 

que assegurava 

confiat el retorn 

dels fills a 

l’ateneu dels seus 

pares»

«Les noves 

generacions 

s’identifiquen 

amb la llibertat, 

cultura, solidaritat 

o independència, 

valors que 

representa 

i defensa 

l’ateneisme»

notes d’actualitat

PAU CASALS I JF KENNEDY 
VISITARAN 35 ATENEUS 

Un concert a la Casa Blanca, 
coproducció de la FAC i La Drecera, 
girarà durant el 2023 per 35 ateneus 
de l’XTAC. L’espectacle narra la història 
real de quan, l’any 1961, el president 
Kennedy va convidar Pau Casals a fer 
un concert a la Casa Blanca. Una obra 
de Jordi Roigé, amb Mingo Ràfols, Roc 
Esquius i Mercè Pons, sota la direcció 
de Llorenç Rafecas.

NOU LLIBRE DE LA COL·LECCIÓ 
«TERRA D’ATENEUS»

L’any 2021, la FAC i l’Institut Ramon 
Muntaner van concedir la VIII Beca 
de Recerca Històrica Terra d’Ateneus 
a l’obra L’Aliança del Poblenou i 
l’Ateneu Colón, la coordinació i les 
diferències de dues entitats populars, 
presentada per Maria Favà. Després de 
més d’un any de recerca s’ha publicat 
l’estudi, que esdevé el 8è número de la 
col·lecció «Terra d’Ateneus».

CONVENI AMB LA CMMA

La Federació d’Ateneus ha signat 
un conveni de col·laboració amb 
la Corporació Catalana de Mitjans 
Audiovisuals (CCMA) mitjançant el 
qual els canals de l’ens públic de 
comunicació —TV3, Catalunya Ràdio, 
Catalunya Informació, Catalunya Música 
i iCat— donaran suport a la difusió 
d’activitats culturals relacionades amb 
la FAC i els ateneus.

LA FEDERACIÓ D’ATENEUS 
CELEBRA 40 ANYS! 
L’any 1983 es va fundar la Federació d’Ateneus al Centre de Lec-
tura de Reus. Des de llavors, ha anat creixent i s’ha anat adaptant 
a les necessitats de les entitats.

Aquest 2023 celebrem 40 anys, per això hem preparat diverses 
activitats commemoratives, començant amb la presentació del 
programa el 25 de març al Casino del Centre de l’Hospitalet i 
l’estrena de la producció teatral d’enguany, Un concert a la Casa 
Blanca, el mateix dia al vespre, al Vendrell. 

Les activitats seguiran amb la participació en el Recercat 2023, 
del 5 al 7 de maig a Lloret de Mar; un esdeveniment únic en el 
marc del Dia de l’Associacionisme Cultural, el 3 de juny, al Reus; la 
3a jornada Els ateneus som essencials!, l’1 de juliol, a Móra d’Ebre; 
i una 34a Gala dels Premis Ateneus molt especial a finals d’any.
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La responsable de polítiques culturals de la Comissió Europea defensa que la cultura és una font 

de força i cohesió social. Creu que les iniciatives populars són «vivers d’energia col·laborativa» 

que aporten una contribució essencial a la riquesa i la diversitat de la cultura europea.

«LA CULTURA ÉS L’OXIGEN DE LA 
NOSTRA FORMA DE VIDA EUROPEA»

Com es pot potenciar el diàleg intercultural dins 
la Unió Europea?
Hem creat programes regionals que tenen com a 
objectiu estimular la cooperació entre les regions dins 
o frontereres de la UE. Aquesta cooperació sovint es 
relaciona amb la cultura i el diàleg intercultural. També 
m’agradaria esmentar una nova acció, Culture Moves 
Europe, que pretén estimular aquests intercanvis 
culturals i donar suport a la mobilitat a Europa tot 
oferint beques de mobilitat a artistes i professionals 
de la cultura dels 40 països del programa Europa 
Creativa. Les beques es concedeixen a uns 7.000 artistes, 
professionals de la cultura i organitzacions per al 
període 2022-2025. 

En una Europa diversa, però també global, hi 
ha més elements que ens uneixen o que ens 
separen?
La Unió Europea es va construir sobre els valors 
de llibertat, de democràcia, de pluralisme, de no 
discriminació, de tolerància, de justícia, de solidaritat 
i d’igualtat. Aquests valors formen part dels nostres 
fonaments i són la base d’una Unió unida en la 
diversitat. Per mi, la cultura és l’oxigen de la nostra 
forma de vida europea. Crea un sentiment de pertinença 
a un espai cultural comú. Ens ajuda a recordar el passat 
i imaginar el futur. És una font de força i cohesió. Les 
activitats culturals contribueixen a construir el capital 
social, és un ciment que reuneix i uneix comunitats. 

A Catalunya hi ha una forta tradició 
d’associacionisme, de centres d’iniciativa popular 
que són promotors i difusors de cultura, sovint 
al marge de les institucions. Quin paper tenen 
aquestes entitats en el marc europeu? 
Les iniciatives populars aporten una contribució 
essencial a la riquesa i la diversitat de la cultura 
europea. La Unió Europea reconeix la importància 
de la diversitat cultural i té diverses iniciatives per 
donar-hi suport, com ara el finançament de projectes 
i programes culturals que promoguin els intercanvis, 
la mobilitat, la igualtat, la comprensió mútua i el 
diàleg intercultural. Els centres d’iniciativa popular 
poden ser importants vivers de l’energia col·laborativa 
i participativa de la societat, i també laboratoris de 
creació, diàleg i diversitat. Aquest aspecte és molt 

important en el món contemporani, cada cop més 
modelat per les interaccions digitals. 

La cultura és essencial per obtenir un sentit crític 
de les persones i això comença en l’educació. S’hi 
presta prou atenció?  
Voldria subratllar la importància que les polítiques 
educatives, en un nombre creixent de països, donen a 
l’art i la cultura. L’aparent consens al voltant d’aquest 
paper educatiu de l’art i la cultura sembla ara evident, 
per la qual cosa acabem oblidant que és molt recent 
i fràgil. La desigualtat social, que és un obstacle per a 
la democratització, també es tradueix en desigualtat 
cultural: i correspon a les escoles reduir aquesta 
distància. 

Hi haurà mai un canvi de mentalitat dels polítics 
perquè prioritzin la cultura com es mereix? 
La cultura no sempre és reconeguda adequadament per 
totes les aportacions que fa a la societat. Per mobilitzar 
els responsables polítics sobre la seva importància, una 
de les eines de què disposem són les dades tangibles. A 
la Unió Europea, la contribució econòmica dels sectors 
cultural i creatiu és substancial —al voltant del 4% del 
PIB de la Unió— i fins i tot superior a la de molts altres 
sectors punters. El 2021, 7,4 milions de persones tenien 
feina en el camp cultural a Europa, cosa que representa 
el 3,7% de l’ocupació total de la UE. La cultura compta, i 
la nostra tasca és potenciar el sector perquè trobi el lloc 
que es mereix a l’agenda política dels estats membres i 
de la Unió Europea.

Quin és el teu proper repte en polítiques 
culturals?
L’àmbit en què espero que algun dia puguem avançar 
és el de les condicions laborals dels artistes a Europa i 
el seu estatus. Malgrat les limitades competències de la 
Unió Europea en àmbits com la cultura o la seguretat 
social, veiem l’aparició d’una voluntat política d’afrontar 
els reptes vinculats a les condicions laborals dels 
artistes i d’obtenir resultats tangibles. 

en clau políticaen clau política

Text: Maite Guisado    Fotografia: Arxiu Catherine Magnant

Llegeix l’entrevista 
sencera aquí

Catherine Magnant
Entrevista a la cap de polítiques culturals a la Comissió Europea
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Un cop es coneix la Garrotxa... és difícil no voler tornar-hi. Cada visita és una 
descoberta nova. La Vall d’en Bas i la fageda d’en Jordà, dins del Parc Natural de la 
Zona Volcànica, són alguns dels indrets més emblemàtics de la comarca. Però la 
Garrotxa és molt més i té un encant especial difícil d’explicar... s’ha de viure.

Text: Glòria Prunés 

LA GARROTXA 
S’HA DE VIURE

©Turisme Garrotxa - Carles Alonso

camins de cultura

OLOT 
Els dos ateneus olotins que coneixerem en aquest recorregut per la Garrotxa estan 
situats als dos extrems de l’eix comercial d’Olot, units pel Firal i pel carrer Major, on 
se situa bona part dels comerços de la ciutat. D’entre totes les propostes que ens 
ofereix la capital de la comarca destaca el volcà Montsacopa, situat al bell mig de la 
ciutat, a quinze minuts a peu des de qualsevol de les dues entitats.

DESTACATS
Un ateneu pioner a Catalunya El Casino Olotí, 
ubicat en un edifici modernista situat en ple 
centre d’Olot (passeig d’en Blay, 6), data de 1855 
i és la societat civil més antiga de la ciutat. Acull 
nombroses activitats culturals, com ara actuacions 
musicals, xerrades, presentacions de llibres... 
Disposa d’una biblioteca, un bar amb terrassa, 
una sala de billar i una sala d’escacs. «El primer 
equip del Club Escacs Olot està a la Divisió d’Honor 
de Catalunya, la màxima categoria», expliquen 
orgulloses la Tura Pagès i l’Imma Puig, sòcies del 
Casino. (www.casinooloti.cat)

Autoorganització col·lectiva. El Núria Social va 
ser l’ateneu popular cent vint-i-cinc anys enrere. 
Va estar tancat durant la dictadura i fa set anys va 
néixer per recuperar l’essència d’autoorganització 
col·lectiva. La Laura Comas Martínez, sòcia i 
responsable en dinamització d’economia solidària 
i pols cooperatius, afirma que «ens organitzem i 
generem estratègies de suport mutu a través de la 
professionalització del treball». L’ateneu ofereix 
activitats centrades en la cultura popular i les arts 
escèniques, una cantina agroecològica i educació 
i formació per la gestió al canvi amb una mirada 
comunitària. (https://nuriasocial.org)©
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RUMB A LES PRESES 
Farem una ruta a peu que comença al pont de Sant Roc, relativament a prop 
del Núria Social i del Casino Olotí. Seguirem part del traçat de l’antic ferrocarril 
Olot-Girona, passant vora les fonts de Sant Roc i per l’estadi d’atletisme d’Olot i 
del Parc de Pedra Tosca, tots dos obres d’RCR Arquitectes. Travessant part de la 
plana agrícola de la vall d’en Bas, arribem a les Preses.

LES PRESES 
Aquest poble mil·lenari, amb documents datats del 922, té dos campanars que 
el converteixen en un indret ben singular, que mereix, sens dubte, una visita! 
Podem tornar a Olot passant pel volcà del Racó, el Bosc de Tosca, els paratges 
de La Deu i acabar al Parc Nou d’Olot, a vint minuts a peu del centre de la ciutat.

DESTACATS
Arquitectura d’avantguarda. L’equip d’arquitectes 
RCR ha estat mereixedor de diversos premis, entre 
ells, el prestigiós Premi Pritzker (2017). A la comarca 
es poden admirar mostres de la seva obra: a Olot, a 
més del restaurant i els pavellons de Les Cols (espais 
privats), trobem el pavelló de bany Tossols-Basil i 
l’estadi d’atletisme; a les Preses, el Parc de Pedra Tosca; 
a l’aparcament de la Fageda d’en Jordà, el Centre 
d’Informació de Can Serra, que acull un dels equipaments 
informatius del Parc Natural de la Zona Volcànica de la 
Garrotxa.

Destinació de turisme familiar. Les Preses, junt amb 
la Vall d’en Bas, formen la destinació més familiar de la 
Garrotxa, on els més petits poden gaudir d’una estada 
ideal amb activitats, allotjaments i restaurants pensats per 
a ells. Una bona manera de començar a explorar el territori 
és visitant Can Trona, Centre de Cultura i Natura de la Vall 
d’en Bas on, entre altres coses, podreu conèixer com es va 
formar geològicament la vall, quines espècies animals hi 
viuen i els fets que han marcat la història del municipi des 
dels primers assentaments prehistòrics, passant per les 
revoltes remences, fins a arribar a les guerres carlines i la 
guerra civil.

DESTACATS
El cor de la vida cultural del poble. En un edifici ubicat 
al bell mig d’aquest petit poble que no arriba als dos 
mil habitants, trobem el Centre Cultural de les Preses. 
Acull una escola de plàstica des de fa més de trenta 
anys, un grup excursionista, teatre, ball... I és la «casa» 
d’Elionardis i Ricardis, uns gegants històrics dissenyats 
pel Miquel Duran, president d’honor de l’entitat, i vestits 
per la seva dona, la Carme Jou. Duran afirma orgullós 
que són «la joia de la corona».

Casa «mini museu». Una col·lecció de diorames, 
mobiliari dels segles xvi, xvii i xviii, destrals neolítiques... 
A més de ser el president del Centre Cultural, Duran és 
pintor, pessebrista... un artista polifacètic que obre les 
portes de casa seva, amb vistes al Canigó, a tothom qui 
la vulgui visitar.

Sant Martí i Sant Miquel de Corb. Per arribar a 
aquestes dues precioses esglésies romàniques situades 
a la Vall del Corb, caldrà que ens desviem lleugerament 
de l’itinerari que estem seguint o bé seguir la Ruta de 
les ermites del Corb, creada especialment per visitar 
aquestes petites joies arquitectòniques.

Més detalls de 
la ruta i enllaços 
d’interès:

ALGUNES RECOMANACIONS. La Tura, l’Imma, la Laura i el Miquel ens recomanen...:

          Amb els més petits

> > Olot: L’Espai Cràter, gaudir de la fageda d’en 

Jordà en carruatge...

> > Les Preses: Seguir algun dels itineraris de 

Xenacs per contemplar la plana de les Preses i la 

Vall d’en Bas.

          No marxis sense fer 
          un vermut a...

> > Olot: A qualsevol terrassa del centre o a la 

Cantina del Núria Social, on preparen menjar 

saludable, vegà i de proximitat.

> > Les Preses: Entre volcans, al Quinze Ous.

         Ens fem una selfie?

> > Olot: La Tura i l’Imma proposen dalt del 

Montsacopa, i la Laura, en algun indret del barri 

vell, a l’alba o posta de sol.

> > Les Preses: Mirador de Puig Rodó.

Espai Cràter

volcà Montsacopa

Núria Social

Passeig de Ramon 
Guillamet

Carrer Major

Casino Olotí

Estadi d’atletisme 
Tussols-Basil

Plaça del Carme

Fonts de 
Sant Roc

Pont de 
Sant Roc

Sant Miquel i 
Sant Martí 
del Corb

Can Trona 
(Vall d'en Bas)

Volcà 
del Racó

Centre Cultural 
de les Preses

Parc de Pedra Tosca
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Eugeni Llopart
escenògraf de La Passió d’Esparreguera 

Text: Víctor Porres
Fotografies: Eric Tafalla

A La Passió d’Esparreguera actuen centenars de persones, però n’hi ha una 

que no trobareu mai sobre l’escenari, perquè allí no hi pinta res. És l’Eugeni 

Llopart, artista polifacètic i, des de fa gairebé 30 anys, escenògraf del Teatre de 

La Passió. Crear decorats requereix una visió 3D per pintar a terra un element 

que després es veurà aixecat, i la feina sol durar mesos, però a ell l’apassiona i 

sap que, quan el públic aplaudeix, també està reconeixent el seu art. 

LA PASSIÓ 
DEL GENI EUGENI

La Passió és, probablement, el relat més explicat al 
llarg dels darrers vint segles i, en conseqüència, el 
que més spoilers ha sofert. Tothom sap que, al final, el 
protagonista mor i que, uns dies després, ressuscita, 
però no d’una manera terrible a l’estil walking dead, 
sinó com una superstar en estat de gràcia, oferint als 
seus fans un bis definitiu sota un potent focus zenital. 

No cal ser creient per creure en La Passió, però la fe 
dels esparreguerins, a l’hora d’implicar-se en una de 
les posades en escena més espectaculars del nostre 
país, podria moure tranquil·lament la muntanya veïna 
de Montserrat. De caràcter senzill i introvertit, l’Eugeni 
Llopart contrasta amb tota la majestuositat d’aquest 
espectacle, declarat d’interès nacional, que deixa 
bocabadat el públic, però amb les seves mans és capaç 
d’expressar-ho tot virtuosament i aixeca passions 
creant escenografies que són autèntiques obres d’art a 
mida XXL.

Ell és el responsable d’un dels ingredients especials 
que contribueix a fer amena una obra de durada 
extrallarga com és La Passió, ja que l’escenografia, a 
més d’esdevenir un imponent atractiu en si mateix, 
afavoreix també el ritme visual de la funció amb la 

successió de decorats que serveixen de fons per a les 
quasi 40 escenes de l’espectacle. 

La relació de l’Eugeni amb La Passió ve de molt lluny. 
El seu pare era el tresorer de l’entitat i ell, als nou o deu 
anys, va tenir el primer contacte amb l’antic ateneu 
i amb el món del teatre quan es va fer noi escolta i, 
juntament amb els seus companys, ajudava els grans 

transportant elements de decorats i attrezzo que 
col·locaven a l’escenari. A catorze anys, se’n va anar a 
estudiar a l’Escola Massana, però encara sense tenir 
massa clar a què es volia dedicar de gran. De fet, 
malgrat la seva afició pels decorats de La Passió, no 
va ser fins als anys noranta que va començar a fer-se 
càrrec de les escenografies de l’entitat. Prèviament, 
havia tingut allò que ara en diuen «experiències» i 
abans era l’aprenentatge d’un ofici. Va començar a 
quinze anys com a aprenent d’un taller de ceràmica de 
Collbató i, fins que va haver d’anar a la mili, va treballar 
en una important fàbrica de ceràmica de la zona. Quan 
va acabar el servei militar, es va muntar el seu propi 
taller amb un forn elèctric i un torn construït per ell 
amb el motor d’una vella rentadora. Aquest MacGyver 
llobregatenc feia gerros, peces de vaixella i terrisses 
per a particulars i empreses de la comarca i, fins i tot, 
per al monestir de Montserrat.

L‘irònic destí va provocar que es casés amb una 
olesana i anés a viure al poble veí —etern rival de 
«passions»—, on va muntar un nou taller molt ben 
equipat. Malauradament, treballar amb un torn no 
és tan idíl·lic com es veu a la famosa escena d’amor 
de Ghost i aquella feina li va provocar tants dolors a 
l’esquena a l’Eugeni que va decidir canviar d’ocupació, 
incorporant-se primer a una agència de disseny i, 
posteriorment, a la impremta familiar, fins que ja va fer 
cap a La Passió, on va treballar 20 anys, fins a jubilar-se, 
i on segueix creant i reformant decorats, ara des del 
voluntariat. 

I és que l’Eugeni és una persona que sempre està 
disposada a col·laborar amb les entitats que confien en 
el seu art. És el creador del gegantó l’Espinguet, i també 
de les divertides gallines i pollastres que utilitzen els 
diables d’Esparreguera, a manera de Chicken run, en 
els seus correfocs. Aquest geni genial té un cor tan 
gran que ni l’infart que va sofrir el va aturar a l’hora 
de dibuixar. És més, va aprofitar la baixa per aprendre 
per internet com recrear en 3D edificis històrics de 
Catalunya. Ho va fer de manera autodidacta, igual que 
quan, de jove, va utilitzar un rudimentari Spectrum per 
dibuixar elements amb volum, i de la mateixa manera 
que va aprendre a fer caricatures o es va aficionar a la 
restauració d’obres antigues.

protagonistesprotagonistes
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«SI T’AGRADA, 
EL TEATRE ES 
CONVERTEIX EN 
UNA PASSIÓ DE 
PER VIDA»
L’actriu i presentadora de TV, 
Rosa Andreu, estrena una nova 
comèdia, Faig tard!. Dins del 
món ateneista, va ser directora 
artística del Prado de Sitges i 
ara dirigeix el grup de teatre 
de La Cumprativa.

Rosa Andreu
Entrevista a l’actriu, a La Cumprativa de Llorenç del Penedès

Estem a La Cumprativa de Llorenç del 
Penedès, on el passat gener vas estrenar 
Faig tard!, però la teva relació amb els 
ateneus ve de lluny…
El meu inici en el món del teatre va ser amb 
els pastorets de La Lira Vendrellenca, van 
ser la meva escola. Jo era molt vergonyosa 
i per mi va ser un hobby terapèutic que, 
amb el temps, va esdevenir professió. Quan 
em jubili, però, continuaré fent coses. Si 
t’agrada, el teatre es converteix en una 
passió de per vida. A més, ara fa dotze 
anys vaig reprendre la meva relació amb 
els ateneus a través de La Cumprativa, on 
dirigeixo el grup de teatre.

Quines diferències hi veus, amb el teatre 
professional?
La feina no deixa de ser feina, i no sempre 
ve de gust. El teatre amateur, en canvi, té 
un component de gran puresa difícil de 
descriure. És allò que esculls fer de més a 
més de les teves obligacions diàries, i això 
es nota en la passió amb la qual treballes, 

sigui assajant durant hores o ajudant a 
muntar un decorat fins tard al vespre. En el 
món professional aquesta comunió es perd 
més fàcilment.

Tens alguna anècdota d’aquesta etapa?
Oh, i tant! Un any, fent els pastorets a La 
Lira, a un company se li va ocórrer posar 
pólvores pica-pica barrejades entre la falsa 
neu que llençàvem des de dalt el teló, una 
broma als actors per a l’última actuació, 
amb la mala sort que, amb l’aire de la 
calefacció, la pols va acabar caient sobre 
el públic. Ara ric, però va ser horrorós, amb 
tothom estossegant… El volíem matar!

Faig tard! es defineix com una comèdia, 
però la premissa es podria interpretar 
de forma dramàtica: fer sempre tard als 
moments vitals més importants.
La premissa pot semblar derrotista, però 
és ben bé el contrari! L’obra parla una mica 
de mi, ja que sempre tinc present aquest 
sentiment d’anar tard. Vaig començar tard 
en el món professional de l’actuació, vaig 
decidir ser mare més gran que les meves 
amigues…, però són coses que he acabat 
fent, i aquest és el missatge: he arribat on 
he volgut, és igual arribar tard, l’important 
és arribar-hi. En part és també un monòleg 
on parlo de les coses a què estic «fent tard» 
ara. A què no vull jugar ara que ja soc gran? 
L’ús de xarxes socials per exposar la teva 
vida, l’obsessió per la imatge o la correcció 

política són valors actuals que surten a 
l’escenari i dels quals se’n fa reflexió en 
clau d’humor.

Un espectacle que al llarg del 2023 girarà 
per 21 ateneus membres de la Xarxa de 
Teatres d’Ateneus, un dels més sol·licitats. 
A què creus que es deu aquest èxit?
A mi també em va sorprendre l’acollida. 
Crec que pot haver interessat el fet de 
parlar de temes d’actualitat, i fer-ho a 
través de l’humor, que ho fa molt més 
accessible. Però, sobretot, me n’adono i em 
sorprèn la quantitat de gent que encara em 
reconeix i que, quan em parlen, sembla que 
em recorden amb estima. Això és motiu 
d’orgull per mi, i segurament hi ha ajudat.

Si haguessis de destacar un sol motiu per 
anar a veure l’obra, quin seria?
Mmm… és difícil de dir. Segurament 
destacaria la fusió d’estils. L’humor és clau 
per a l’obra, però hem volgut fugir de l’estil 
stand-up comedy, no tenim un monòleg 
estàtic, sinó una barreja d’estils teatrals 
que el fan un espectacle molt vistós. I, això 
ja és exclusiu per a qui vingui, amb un final 
d’allò més sorprenent.

Més informació sobre 
FAIG TARD!:
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